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Před 30 lety i u nás, jako v poslední zemi 
ze sovětského bloku, skončilo čtyřicetileté 
státní zřízení zvané socialismus a komunismus. 
Vy, kterým je méně než 40 let, už nevíte, 
co komunismus a komunisté byli. Mnohdy 
se říká: „Za komunistů nebyly v obchodech ba-
nány a na maso se stály fronty. Taky se nesmělo 
cestovat jinam než do států sovětského bloku. 
Ale na to stejně nebyly peníze.“ To se vám jistě 
zdá nepodstatné, aby se kvůli tomu měnilo 
státní zřízení. Co to tedy byl komunismus? 

Byla to snaha velice chudého a zbídače-
ného lidu ve feudálním Rusku v roce 1917 
žít lépe. Vůdce Lenin byl podle učení Marxe 
přesvědčen, že řešení je jediné. Svrhnout cara, 
veškerý majetek šlechty zabavit, inteligenci 
uvěznit, převzít moc nad státem a na místa 
ve vedení státu dosadit nevzdělané, ale sym-
patizující dělnictvo, členy komuny – ko-
munisty. Tak vznikla diktatura proletariátu, 
občanská válka, nesmírný hlad a bída. Tomuto 
zřízení říkali komunismus. Neměli téměř žád-
ný průmysl, sociální zázemí, zemědělství bylo 
na úrovni feudalismu, nastal nepopsatelný 
chaos. Vynechali vývojový stupeň kapitalismu. 
Do roku 1945 byl ruský komunismus pouze 
v Sovětském svazu. Po vítězné válce nad Ně-
meckem se mocnosti dohodly na rozdělení 
Evropy. Tak vznikl sovětský blok a západní 
blok. My jsme bohužel patřili do sovětského 
bloku, a to se vším, i se státním zřízením. 
V roce 1948 vyhlásili čeští komunisté v čele 
s Gottwaldem, že už nejsme kapitalistická re-
publika, ale po vzoru Sovětského svazu lidově 
demokratická republika s cílem vybudovat 
komunismus. I u nás se opakovala historie 
z Ruska. Vláda byla složena pouze z komu-
nistů. Žádný z nich nebyl zkušený, vzdělaný 
odborník, pouze vyznavači ideologie. Oka-
mžitě byly neprodyšně uzavřeny hranice se zá-
padním blokem. Cestovat se smělo jen s po-
volením komunistů a do zemí sovětského 
bloku (NDR, Maďarska, Bulharska, Rumun-
ska, do SSSR) pouze v organizovaném zájezdu. 
Ve školách se učila jen ruština. Na střední 
a vysoké školy byly přijímány pouze děti 
z dělnických rodin. Majitelé všech podniků – 
od továrníků až po řemeslníky a živnostníky 
– byli vyhnáni z pracovišť, výrobní prostředky 
byly zabaveny, veškerý soukromý majetek byl 
znárodněn bez úplaty, rodiny těch nejmajet-
nějších byly vystěhovány a mnozí uvězněni. 
Jejich práci převzaly také dělnické kádry. 
Tak se z dobrých dělníků stali špatní šéfové 
a z dobrých šéfů špatní dělníci. A to byl nej-
větší zločin komunismu.  Od té doby nebylo 
nic soukromého, všechno společné, tedy 
neopravované, nevylepšované. Nejhorší byla 
změna myšlení lidí. V tom zmatku panovalo 
pravidlo „Kdo nekrade, okrádá svou rodinu“. 
Ve státní pokladně bylo dost peněz z první 
republiky. Byli jsme přece 10. nejbohatší zemi 
světa v HDP na osobu a znárodněný majetek 
ji také obohatil. Noví šéfové nedokázali 
dobře ekonomicky hospodařit ani v průmyslu, 
ani v zemědělství. Následná měnová reforma 
v roce 1953 ochudila všechny občany. Z pěti 
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17. listopad 1989
korun udělala korunu jednu, u větších částek 
se měnila dokonce padesátikoruna za jednu 
korunu. Celkem byli naši občané okradeni 
o 90 miliard korun. Neuznávaly se autority, 
vzdělání, náboženství, zkušenosti, došlo k zne-
vážení čestnosti, pracovitosti, uvědomění 
si svých schopností a tím i zařazení do praco-
vního procesu. Všichni prý měli stejný ža-
ludek, a tedy i právo na stejnou odměnu 
za jakoukoliv práci. Všem je jasné, že každé 
zprůměrnění platů je špatné. Ztratí se motiv 
pracovat naplno, stačí průměr. A takové 

myšlení se velice těžko mění. U mnohých lidí 
trvá dodnes. Dobře znají svá práva, ale po-
vinnosti úplně odmítají.

V listopadu 1989 tato forma vedení státu 
padla v celém východním bloku včetně 
Sovětského svazu. Dodnes se udržuje pouze 
v Severní Koreji, částečně na Kubě. V Číně 
si vládci pouze říkají komunisté, ale hospo-
daření státu je kapitalistické. 

Všichni víme, že tehdejší naše nadšení 
po „Sametové revoluci“, s představou lepší 
budoucnosti, se úplně nepotvrdilo. Do vedení 
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17. listopad 1989
nového demokratického státu nebylo možné 
zvolit lidi nepoznamenané komunistickou 
ideologií. Takových bylo minimum a byli staří. 
Tito následovníci starého režimu využívali, 
a někteří dodnes využívají, mezer v zákonech, 
které sami napsali. 

Jistě se nám všem nelíbí, že nelze vždy 
dosáhnut absolutní spravedlnosti při porušo-
vání zákonů, že lidé, kteří nechtějí pracovat, 
dostávají vysoké sociální dávky, že někdy 
zvolíme i takové politické zástupce, kteří 
nejsou odborníky, ale pouze manipulátory. 

Je na nás, jestli rozeznáme při svobodných 
volbách to podstatné od nepodstatného.

Oslavme dneska to, co nám listopad při-
nesl pozitivního, přestože ideál demokracie 
není možné do důsledku uskutečnit.

Přemýšlejme, co je pro nás důležité. 
Je to otevření hranic a svobodný styk s ce-
lým světem? Nebo svoboda slova, že se ne-
musíme bát vyslovit svůj názor na veřejné 
dění. Jsou to svobodné volby nebo návrat 
k soukromému vlastnictví? Je nespravedli-
vé, že každý občan musí být zodpovědný 

za život svůj a své rodiny? Je špatné, 
že jsme hodnoceni podle výsledků své práce 
a ne podle politické příslušnosti? Je vám 
příjemné vidět opravená čistá města a hezké 
domy, ve kterých bydlíme? Vadí vám vysoká 
životní úroveň a to, že naše země je jednou 
z nejbezpečnějších pro život na světě? Každý 
víme, že jsou i další osobní pozitiva, o kterých 
by se mohlo dnes mluvit. 

Přejeme nám všem, abychom je dnes 
a denně objevovali.

Letopisecká komise

V pořadí 7. zasedání zastupitelstva pro-
běhlo dne 18. září v prostorách Městského 
kulturního střediska. Zúčastnilo se jej 15 za-
stupitelů, jeden zastupitel byl řádně omlu-
ven, jeden se nedostavil bez přechozí 
omluvy. Jednání navštívilo 9 občanů města. 
Po schválení programu zasedání byly projed-
nány následující body:

Zřízení nové příspěvkové organizace 
Služby občanům Chropyně

Starostka města prezentovala záměr zří-
zení nové příspěvkové organizace, kterou 
zastupitelům doporučila schválit rada města 
na základě výsledků práce pracovní skupiny, 
zřízené radou města za účelem optimalizace 
příspěvkových organizací. Na základě ana-
lýzy situace několika oblastí byla posouzena 
vhodnost zřízení nové organizace, která 
by sloučila některé služby, jež poskytuje 
naše město různými cestami svým občanům 
tak, aby došlo k jejich efektivní centralizaci. 
Byly popsány různé problémy, které přináší 
aktuální stav pro různé oblasti služeb posky-
tovaných městem, a také výhody, které by 
zřízení nové organizace přineslo. Z městského 
úřadu bude do této organizace vyčleněna 
pečovatelská služba, městská knihovna 
a kultura, ze Správy majetku oblast kultury, 
která byla v současné době roztříštěná, což 
umožní koordinovanou práci jak v oblasti 
kultury, tak v oblasti práce se seniory. 

Vzhledem k nedostatku míst v mateřské 
škole se uvažuje o zřízení jeslí, případně 
dětské skupiny, pod vedením této nové or-
ganizace. Po zřízení bude organizace, která 
dostala pracovní název SLOCh, hledat další 
uplatnění v rámci vedlejší činnosti. Jako pr-
votní se jeví zajištění úklidu městských budov, 
který je dnes zabezpečen externí firmou, 
s možnou nabídkou využití pro chropyňské 
občany. Uvažuje se také například o sociál-
ním podniku, který by zaměstnával občany 
města s hendikepem, který jim znesnadňuje 
uplatnění na trhu práce. 

Po otevření rozpravy se ozývala jak sou-
hlasná, tak i mírně pesimistická stanoviska 
napříč zastupiteli. Například pan radní Ivan, 
Mgr. Bajgar či Ing. Kalinec vnímali přínos 
občanům do budoucna i možnost lepšího 
finančního ohodnocení pečovatelek, které 

si ho za svou nelehkou práci zaslouží, na dru-
hou stranu zde zazněly obavy ze zbytečného 
nárůstu mandatorních výdajů pro město, kte-
ré projevili např. pan Juřena či pan Graclík. 

Po ukončení rozpravy zřízení nové pří-
spěvkové organizace podpořilo potřebných 
devět zastupitelů. Pět zastupitelů se hlasování 
zdrželo, proti byl pouze místostarosta města 
Mgr. Kalinec.

Nová radnice Chropyně
Starostka města se ujala i předložení toho-

to materiálu, jehož součástí byl finální odhad 
stavebních nákladů na budovu radnice, 
zastupitelům. V rozpravě proběhla opravdu 
bohatá diskuze, do které se postupně zapojili 
jak téměř všichni zastupitelé, tak i přítomní 
občané. V hlasování pak zastupitelé vzali 
materiál na vědomí, když pro toto usnesení 
hlasovalo 12 zastupitelů, tři se hlasování 
zdrželi. Následně byl zformulován ještě 
dodatečný návrh usnesení, když vzhledem 
k blížícímu se termínu ukončení možností 
žádat o dotaci na výstavbu nové radnice 
nezbývá již dostatek prostoru na přípravu 
této žádosti. Návrh zpracovat žádost o dotaci 
podpořili pouze dva zastupitelé, 12 bylo 
proti a jeden se zdržel hlasování.

Zvýšení kapacity Mateřské školy Chro-
pyně

Starostka města předložila zastupitelům 
materiál, jenž je reakcí na aktuální situaci 
ve městě. Díky naplnění kapacity mateřské 
školy nebylo možné uspokojit 20 žadatelů 
o umístění dětí do tohoto předškolního zaří-
zení. Ve snaze rozšířit kapacitu tohoto zařízení 
co nejrychleji a relativně levně byl připraven 
projekt na rekonstrukci objektu nad šatnami 
v ZŠ Komenského, kde by byly adaptovány 
prostory tak, aby splňovaly potřebné poža-
davky a byla vytvořena nová třída MŠ. 

V následné rozpravě došlo snad k ještě 
delší a emotivnější diskuzi než u předcho-
zího bodu jednání. Zlomovým okamžikem 
se pravděpodobně staly žádosti zastupitelů 
o vyjádření vedení mateřské školy k celé 
problematice a vhodnosti či potřebnosti 
vytvoření nového odloučeného pracoviště 
MŠ pro město jako takové. Vzhledem ke spí-
še negativní reakci paní ředitelky MŠ v za-

stupitelích převládl pocit, že zřízení nové 
třídy MŠ není to nejvhodnější řešení, a dis-
kuze se začala odvíjet směrem, jak danou 
situaci řešit jiným způsobem, zda zřídit jesle, 
nebo dětskou skupinu, zda je vůbec vhodné 
rekonstruovat pro tyto potřeby navržené pro-
story, či hledat jiné vhodné umístění. A na-
konec došlo ke shodě, že bude lépe se k věci 
vrátit na prosincovém jednání zastupitelstva. 
Hlasovalo se tak pouze o tom, že všichni pří-
tomní zastupitelé vzali na vědomí informace 
o možnosti zvýšení kapacity předškolního 
vzdělávání v budově šaten ZŠ Komenského.

XIII. etapa regenerace panelového síd-
liště – příprava žádosti pro výzvu SFRB

Starostka města seznámila zastupitele 
s důvody nepřidělení dotace na plánovanou 
regeneraci sídliště v ulici Díly. K tomu, aby 
mohlo město opětovně o tuto dotaci požá-
dat, je třeba doložit k žádosti o dotaci nové 
usnesení zastupitelstva s přesně stanoveným 
zněním dle podmínek žádosti. Vzhledem 
k tomu, že do rozpravy se nikdo nepřihlásil, 
bylo v následném hlasování přijato všemi 
přítomnými zastupiteli usnesení dle navrže-
ného znění.

Návrh obecně závazné vyhlášky města 
Chropyně, kterou se zakazuje požívání 
alkoholu na některých veřejných pro-
stranstvích

Radní pan Martin Ivan představil zastu-
pitelům návrh znění nové městské vyhlášky, 
připravený na základě četných stížností 
občanů města na neutěšený stav související 
s konzumací alkoholu na veřejném pro-
stranství v blízkosti některých prodejen, 
spojený s následnými projevy nevhodného 
chování osob, jež zde alkohol konzumují. 
Vzhledem k tomu, že se nepodařilo najít 
jiný legitimní způsob, jak takovým projevům 
účelně čelit, byla vypracována vyhláška 
přesně definující vymezení částí veřejného 
prostranství, na nichž je konzumace alko-
holu zakázána. Dodržování této vyhlášky 
je pak možné vymáhat prostřednictvím 
Policie ČR, kterou mohou občané, obtě-
žováni chováním jedinců nerespektujících 
tuto vyhlášku, přivolat ke sjednání nápravy. 
V rozpravě bylo navrženo paní starostkou 

Z jednání Zastupitelstva města Chropyně
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rozšíření platnosti na další území, na kterém 
došlo ke shodě mezi zastupiteli na jejich 
pracovním jednání. Pan L. Blažek dále 
navrhl, aby se platnost vyhlášky týkala i po-
zorovatelny a altánu u Zámeckého rybníku. 
Zde ovšem Ing. Pospíšil, zastupující MěÚ 
Chropyně, konstatoval, že je třeba prově-
řit, zda tyto stavby je možné chápat jako 
veřejné prostranství. S ohledem na to na-
vrhl místostarosta schválit vyhlášku bez těch-
to lokalit, aby se neoddalovalo nabytí 
její účinnosti, a uložit vedoucímu odboru 
výstavby prověřit možnost začlenění navrže-
ných lokalit do vyhlášky do termínu prosin-
cového zastupitelstva, na kterém by se pak 
přijala revidovaná vyhláška, doplněná o lo-
kalitu u rybníka, což svým následným hlaso-
vání potvrdili všichni přítomní zastupitelé. 

Návrh obecně závazné vyhlášky města 
Chropyně o stanovení systému shro-
mažďování, sběru, přepravy, třídění, 
využívání a odstraňování komunálních 
odpadů a systému nakládání se staveb-
ním odpadem

Radní Ing. Radovan Macháček předložil 
zastupitelům znění „odpadové“ vyhlášky, 
kterou město vydává v souvislosti s návr-
hem na ukončení provozování systému 
MESOH, zaměřeného na motivaci občanů 
k třídění odpadů. Zasedání byla přítomna 
i zástupkyně firmy MOJE ODPADKY, která 
v našem městě tento systém zaváděla, aby 
měla možnost obhájit potřebnost ponechání 
tohoto systému ve městě. Přesto, že zastu-
pitelé vnímají správnost a nutnost odpa-
dy třídit, což mnozí vyjádřili i v rozpravě, 
chápali také závažnost faktů, vycházejících 
z práce skupiny pro problematiku odpadů, 
zřízené městskou radou, a váhu významné 
ekonomické zátěže pro město, spojené s pro-
vozováním tohoto systému v kontrastu s vel-
mi malým zájmem občanů města se do sys-
tému aktivně zapojit. Aby se předešlo plané 
diskuzi, navrhl Mgr. Bajgar, aby byla rozprava 
ukončena a přešlo se k hlasování. Pro přijetí 
vyhlášky bylo 12 zastupitelů, dva se zdrželi 
a proti byla pouze starostka města. Návrh 
tedy byl přijat, čímž došlo k ukončení pro-
jektu MESOH v Chropyni. Bližší informace 
k tomuto systému naleznete na jiném místě 
tohoto Zpravodaje. 

Zpráva o činnosti Rady města Chropyně
Radní Ing. Radovan Macháček konsta-

toval, že zastupitelé mají ve svých datových 
úložištích k dispozici zápisy z jednání rady 
města a jsou tak plně informováni o čin-
nosti tohoto orgánu. Veřejnost je o činnosti 
rady informována prostřednictvím výpisů 
z usnesení zveřejněných na webových strán-
kách města a také pravidelným článkem 
ve Zpravodaji. V úvodu k tomuto bodu jed-
nání pouze více zdůraznil dosavadní kroky 
města v otázce problematických kurtů. V rám-
ci rozpravy zmínila předsedkyně kontrolního 
výboru dosavadní závěry přezkoumání akce 

„Oranžové hřiště“ tímto orgánem města 
a uvedla, že problematika bude ještě dále 
projednávána na jeho příštím zasedání, a za-
stupitelé pak plným počtem hlasů vzali ma-
teriál na vědomí. 

Zpráva o činnosti Finančního výboru 
Zastupitelstva města Chropyně
Předseda výboru Mgr. Milan Bajgar, MBA, 
předložil zprávu o činnosti výboru, který 
se od červnového jednání zastupitelstva sešel 
jedenkrát. Na svém jednání projednal všech-
ny materiály finanční a majetkoprávní povahy 
předkládané na tomto jednání a doporučil 
je zastupitelstvu ke schválení. Materiál byl 
vzat bez rozpravy na vědomí hlasy všech 
přítomných zastupitelů.

Zpráva o činnosti Kontrolního výboru 
Zastupitelstva města Chropyně

Předsedkyně výboru JUDr. Natalie Navrá-
tilová informovala zastupitele o tom, že se ten-
to výbor v mezidobí sešel také jedenkrát. 
Na jednání se zabýval, mimo jiné, například 
kontrolou aktuálního stavu tenisových kurtů, 
tak jak mu bylo uloženo zastupitelstvem, 
dále kontrolou pohledávek města, seznámil 
se s hospodařením města a v jeho příspěvko-
vých organizací v roce 2018 a první polovině 
roku letošního. Následně vzali zastupitelé 
materiál na vědomí hlasy všech přítomných.

Rozbor hospodaření města Chropyně 
za 8 měsíců roku 2019

Materiál předložila paní starostka a mimo 
jiné uvedla, že příjmy města jsou naplňovány 
na 73 % oproti plánu, zatímco výdaje pou-
ze na 47 %. Příčinou je, že dochází vlivem 
různých okolností k posunům plánovaných 
investičních akcí, protože se prodlužují časy 
potřebné na projektovou přípravu i vlastní 
realizaci. Do diskuze k tomuto bodu se ni-
kdo nepřihlásil a zastupitelé vzali materiál 
jednohlasně na vědomí.

Rozpočtové opatření města Chropyně 
č. 5 v roce 2019

Starostka města předložila zastupitelům 
tento materiál a okomentovala důvody k pře-
sunům finančních prostředků mezi jednotli-
vými kapitolami rozpočtu města jak na straně 
příjmů, tak i výdajů. Také zde se do rozpravy 
nikdo nepřihlásil a materiál vzali zastupitelé 
plným počtem na vědomí.

Majetkoprávní záležitosti
Člen rady pan Martin Jedlička předložil 

zastupitelům ke schválení žádost o prodlou-
žení lhůty pro předložení dokladů potřeb-
ných pro zahájení výstavby rodinného domu 
a prominutí smluvní pokuty majitelům sta-
vebních pozemků v lokalitě Podlesí, protokol 
o předání majetku Správě majetku města, 
prodej pozemků v ulici Tyršova za účelem 
úpravy balkonů při revitalizaci činžovního 
domu a odpis nedobytných pohledávek SMM 
Chropyně. Vše bylo schváleno.

Informace ZŠ Chropyně o činnosti 
ve školním roce 2018/2019 a zahájení 
školního roku 2019/2020

Ředitel ZŠ Mgr. Milan Bajgar, MBA, in-
formoval ve stručnosti o činnosti školy v uply-
nulém školním roce. Více se bude možné 
dozvědět ve výroční zprávě. V novém škol-
ním roce školu navštěvuje 415 žáků, o dva 
se zvýšil počet učitelů oproti roku minulému. 
V rozpravě se pan Juřena krátce zajímal, zda 
pan ředitel použije plánované prostředky 
na navýšení platů plošně, nebo podle zásluh. 
Ředitel školy uvedl, že v případě tabulko-
vých platů bude zvýšení plošné, v případě 
odměn bude přihlížet k zásluhám jednot-
livých pracovníků. Po ukončení rozpravy 
vzali zastupitelé materiál na vědomí všemi 
přítomnými hlasy.

Informace MŠ Chropyně o zahájení 
školního roku 2019/2020

Ředitelka MŠ paní Magdalena Ratůzná 
uvedla, že ve školce je k 1. září zapsáno 
155 dětí, o které se stará 12 učitelek a 3 pro-
vozní zaměstnankyně. Tento materiál vzali 
zastupitelé bez rozpravy na vědomí plným 
počtem hlasů.

Informace Zařízení školního stravová-
ní Chropyně o zahájení školního roku 
2019/2020

Ředitelka paní Iveta Mašíková podala 
informace o aktuálním počtu strávníků, jakož 
i o aktuálních cenách stravného pro jednot-
livé skupiny strávníků. V následné rozpravě 
pak ještě vysvětlila důvody pro změnu systé-
mu úhrady stravného. I tento materiál vzali 
zastupitelé jednohlasně na vědomí.

Všeobecná rozprava
Pan Graclík obrátil pozornost k nepořádku 

kolem kontejnerů ve městě. Vysvětlení po-
dala ředitelka SMM Chropyně i místostarosta 
města. Pan Graclík pochválil aktivitu SMM 
Chropyně, nicméně očekával by postih těch, 
kdo odkládají nepořádek vedle kontejnerů.

Ředitelka mateřské školky požádala o kom-
postér do MŠ. Místostarosta města přislíbil, 
že město bude hledat cestu, jak žádosti vy-
hovět.

Paní starostka vrátila debatu k nové radni-
ci. Apelovala na zastupitele v kontextu krátké 
doby na přípravu žádosti o dotaci, po kratší 
diskuzi zastupitelé konstatovali, že jsou ochot-
ni se sejít znovu v měsíci říjnu, bezprostředně 
poté, co město obdrží finální rozpočet, aby 
věděli, o jaké konkrétní částce rozhodují.

Paní starostka vrátila diskuzi také k roz-
šíření kapacity MŠ. Diskuze se následně 
překlopila do jakési formy brainstormingu, 
při němž jednotliví zastupitelé spekulovali, 
kde a co by věci mohlo napomoci, takže 
místostarosta města si vzal za úkol věc znovu 
projednat v radě města. Poté rozpravu ukon-
čil, poděkoval všem přítomným a 7. jednání 
zastupitelstva ve 20:11 hodin ukončil.

SK

Z jednání Zastupitelstva města Chropyně
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16:00 – 16:20  Reprodukovaná hudba
16:20 – 17:00  Orchestr Two, Three, Four 
  za spolek „Přidej se k nám“
17:00 – 17:15  Pozdravení paní starostky, pana faráře 
  a rozsvícení vánočního stromu
17:15 – 17:20  Orchestr Two, Three, Four za spolek 
  „Přidej se k nám“

17:20 – 17:30  Čertování s čerty
17:30 – 18:15  Vánoční pásmo ZUŠ Chropyně
Areál zámeckého parku v Chropyni

16:00 – 17:00  Tvořivé dílničky pro děti ve vestibulu zámku

Výstava vánočních ozdob a zvyků ve víceúčelovém sále zámku
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Rada města Chropyně se sešla od vydání 
minulého čísla Zpravodaje celkem čtyřikrát. 
Na svých zasedáních mimo jiné:
- souhlasila s technickým zhodnocením 

budovy ZŠ Chropyně a udělila této or-
ganizaci oprávnění k provádění technic-
kého zhodnocení nemovitosti čp. 335 
v ulici Komenského za účelem vybudování 
a udržitelnosti projektu „Modernizace 
učebny fyziky a dílen pro ZŠ Komenského, 
Chropyně“;  

- nesouhlasila s odprodejem pozemku v lo-
kalitě Oujezdy;

- doporučila zastupitelstvu schválit odpro-
dej pozemku v katastrálním území Plešovce;

- uložila zveřejnění záměru pronájmu po-
zemku v lokalitě Hrad za účelem sečení 
trávy;

- schválila uzavření smlouvy na zřízení věc-
ného břemene s firmou E.ON Distribuce 
na přípojku elektřiny pro zahrádkářskou 
kolonii u Zámeckého rybníku a souhlasila 
také se stavbou této přípojky; 

- schválila uzavření smlouvy o poskytnutí 
dotace z rozpočtu města s Rodinným 

centrem Sedmikráska a se spolkem Andělé 
stromu života;

- schválila poskytnutí finanční dotace 
z rozpočtu města pro dvě mladé gymna-
stky, které byly vybrány do reprezentačního 
celku ČR;

- schválila úpravy rozpočtu města v rámci 
schválených ukazatelů;

- schválila uzavření smluv o pachtu na tři 
parcely v lokalitě Hrad;

- schválila vyřazení majetku města dle před-
ložených protokolů a uložila jejich fyzickou 
likvidaci;

- doporučila zastupitelstvu schválit pro-
dloužení lhůty pro předložení dokladů 
potřebných pro zahájení stavby rodinného 
domu v Podlesí;

- schválila Vnitřní směrnici – Zásady pro 
poskytování nájmu bytů v Domech s pe-
čovatelskou službou v majetku města 
Chropyně;

- vzala na vědomí výsledek veřejnosprávní 
kontroly, provedené u příjemce dotace 
z rozpočtu města, a rozhodla o vrácení části 
poskytnuté dotace zpět do rozpočtu města 

z důvodu nesplnění podmínek poskytnutí 
dotace;

- souhlasila s úpravou sjezdu od soukromé-
ho objektu ke komunikaci v ulici Ječmín-
kova;

- vzala na vědomí zprávu o posouzení 
stavebně-technického stavu objektu 
Městského kulturního střediska, včetně 
odhadu předpokládaných nákladů na jeho 
rekonstrukci;

- doporučila zastupitelstvu schválit Zřizovací 
listinu příspěvkové organizace Služby obča-
nům Chropyně a uložila předložení tohoto 
dokumentu na jednání zastupitelstva;

- vzala na vědomí informace o postupu 
prací na projektové přípravě záměru od-
stranění stávající budovy radnice a následně 
výstavby radnice nové a uložila předložení 
tohoto materiálu na jednání zastupitelstva;

- doporučila Zastupitelstvu města Chropyně 
schválit Rozpočtové opatření č. 6 v roce 
2019;

- uložila starostce města svolat zasedání Za-
stupitelstva města Chropyně na 21. října.

SK

Z jednání Rady města Chropyně
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Před dvěma roky byl v Chropyni včetně 
části Plešovec zaveden motivační a evi-
denční systém odpadového hospodářství, 
tzv. MESOH. Jak plyne z názvu systému, 
tak jeho účelem je vytřídění většího podílu 
využitelných složek z komunálního odpadu 
za současného snížení zbytkového odpadu, 
který skončí na skládce, a to vše při poskyt-
nutí finanční motivace občanovi do systému 
aktivně zapojenému. Smyslem zavedení systé-
mu tedy byla výchova občanů v oblasti od-
padového hospodářství. Při zavádění systému 
se vycházelo z proklamovaného předpokla-
du, že obec získá více finančních prostředků 
za zvýšené objemy vytříděných druhotných 
surovin za současného snížení poplatků 
za ukládání zmenšených objemů odpadů 
na skládce. Vedle toho se předpokládalo, 
že systém MESOH vygeneruje nejen pro ob-
čany, ale i město Chropyni zisk, nebo že ale-
spoň nebude městu vytvářet finanční ztrátu. 
Po roce působení MESOH v Chropyni bylo 
zjištěno, že tento systém nepřináší uspokojivé 
výsledky. Oblast odpadového hospodářství 
byla v této souvislosti podrobena detailnímu 
sledování a zkoumání se zaměřením na vý-
sledky MESOH, a tak se potvrdilo, že mo-
tivační systém v podmínkách Chropyně 
prakticky nefunguje. Žel ani výsledky ankety, 
provedené mezi občany, neskýtaly příliš na-
ději, že by se výsledky MESOH do budoucna 
mohly radikálně zlepšit. Z provedeného hod-
nocení odpadového hospodářství a MESOH 
je možno uvést následující zjištění:
- sledované položky tříděného komunálního 

odpadu v rozsahu sklo, kovy, papír a plasty 
prakticky plynule rostly po celé sledované 
období, tedy před i po zavedení MESOH, 

- menší růst vytříděného množství je patrný 
u skla a kovů, které systém MESOH nehod-
notí a občany k třídění prakticky finančně 
nemotivuje,

- mnohem větší dynamika růstu vytříděných 
objemů je zřejmá v případě komodit plast 
a zejména papír. Z vývoje v čase je však 
zřejmé, že zavedení MESOH průběh křivek 
nijak významně neovlivnilo, a to navzdory 
tomu, že MESOH občany může významně 
finančně motivovat ke třídění odpadu,

- patrně trvalý nárůst objemů vytříděných slo-
žek odpadů - papír, plasty, kovy, sklo a dal-
ší - stojí za trvalým a vyrovnaným poklesem 
množství směsného komunálního odpadu 
(SKO), a to jak před MESOH, tak i po je-
ho zavedení.
Z provedeného hodnocení je zřejmé, 

že trend v odpadovém hospodářství města 
Chropyně je příznivý. Úroveň třídění odpadů 
občany se zlepšuje. Zvyšuje se množství vy-
tříděných odpadů a tomu úměrně se snižuje 
množství zbytkového odpadu, ukládaného 
na skládce. Žel vliv MESOH na těchto skuteč-
nostech oproti očekávání zaostal. Ani zájem 
občanů o MESOH nenaplnil očekávání. 
K datu 30.09.2018 bylo zapojeno 20,33 % 
a k 31.07.2019 pak 22,73 % domácností. 

Nezájem občanů o MESOH ve spojení 

Zrušení MESOH
se špatnými věcnými výsledky motivačního sys-
tému doplnila jeho špatná ekonomika, v rám-
ci které bylo odpadové hospodářství města 
zatíženo nemalou každoroční finanční ztrátou.

Do budoucna by případný stoupající zájem 
domácností generoval nepatrný růst přínosů, 
ale také nákladů, které by přínosy s velkou 
pravděpodobností nebyly schopny kompen-
zovat, a to zřejmě ani v případě očekávaného 
progresivního nárůstu cen za uložení odpadů 
na skládkách v budoucnu. 

Ve světle všech výše uvedených skutečností 
byla problematika dalšího osudu MESOH 
v Chropyni projednána v zastupitelstvu měs-
ta, kde bylo rozhodnuto o jeho zrušení, 
a to k datu 30.09.2019. Slevy, na které občané 
zapojení do MESOH v roce 2019 dosáhli, 
budou přiznány v roce 2020. Podrobnosti 
k ukončení MESOH najdete v dalším článku 
Zpravodaje.

Aktuálně tedy město Chropyně neprovo-
zuje žádný motivační systém a odpadové hos-
podářství jede v režimu, definovaném obecně 
závaznou vyhláškou města Chropyně č. 2/2019.

Z uvedených údajů je patrno, že přístup 
občanů k odpadovému hospodářství, ze-
jména pak k třídění odpadů, je relativně 
dobrý a v čase se zlepšuje. Na druhou stranu 
je třeba zdůraznit, že v třídění odpadů jsou 
stále prokazatelné značné rezervy, protože 
v odpadových nádobách se stále vyskytuje 
velký podíl vytříditelných složek, jako je pa-
pír, plast a zejména pak bioodpad. Tento 
závěr vyplynul z nedávno provedeného 
rozboru obsahu odpadových nádob. Prostor 
ke zlepšování výsledků ve třídění odpadů tedy 
je a město Chropyně se v tomto ohledu bude 
snažit vytvořit občanům ty nejpříznivější pod-

mínky. Ke změnám v odpadovém hospodářství 
zcela jistě dojde od podzimu roku 2020, kdy 
bude soutěžen dodavatel služeb v oblasti 
odpadového hospodářství. Město Chropyně 
se však již nyní snaží hledat řešení odpadového 
systému tak, aby byl jednoduchý a efektivní.

Aby se vytvářely předpoklady pro dobrou 
ekonomiku systému, tedy i příznivé poplatky 
za komunální odpad pro občany, je nezbytné 
již nyní respektovat určité zásady chování, 
zejména pak:
- snažme se vzniku komunálního odpadu 

předcházet,
- když už odpad vznikne, zamysleme se, kam 

patří, a uložme ho do správné odpadové 
nádoby (nejsou jen nádoby na směsný 
odpad, ale i na tříděný), nebuďme leniví, 
dejme si s tříděním práci, udělejme pár 
kroků navíc, buďme na úrovni,

- u rodinného domu mějme jen tolik nádob, 
kolik opravdu potřebujeme, zbytek vraťme 
na SMM,

- u rodinného domu vystavujme odpadovou 
nádobu ke svozu, až je opravdu úplně plná, 
den svozu neznamená, že popelnice musí 
na ulici,

- nevhazujme do nádob na směsný komu-
nální odpad bioodpad. Takové jednání 
je nutno vidět jako těžký hřích. Máme 
v Chropyni sběrný dvůr, kompostárnu, 
velkoobjemové kontejnery, rozmístěné 
po městě, kam se bioodpad dá odložit, 
a navíc město Chropyně přiděluje obča-
nům zdarma kompostéry. 
Město Chropyně věří tomu, že se zodpo-

vědný přístup občanů k třídění odpadů stane 
postupně standardní položkou životního stylu 
každého z nás.                  Ing. Jiří Pospíšil
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Vážení občané, 
rádi bychom vás upozornili, že na základě ukončení MESOH roku 

je v odpadových účtech na www.mojeodpadky.cz nahraná konečná 
hodnota získaných EKO bodů. Prosíme o kontrolu přidělených EKO 
bodů a svezených odpadů, aby se předešlo případným nedorozuměním 
při platbě poplatku za odpady. Reklamace budou probíhat do konce 
LISTOPADU 2019. 

Na co je dobré se zaměřit? 
1) Zkontrolujte si prosím v Inventuře stanoviště, zda máte uvedeny 

všechny osoby a zda u nich máte správně vyplněný čas na stanovišti. 
Např. u studentů, kteří domů jezdí jen na víkendy, je dobré uvést čas 
0,5 na stanovišti a u osob s trvalým pobytem, které se na stanovišti 
fyzicky nezdržují, je dobré uvést čas 0. Díky tomu se budou získané 
body a obsloužený objem všech nádob dělit správně. 

2) U domácností, které mají málo odpadů k třídění, se vyplatí vyplnit 
Odpadový dotazník a uvést v něm všech pět způsobů, jakými 
v dané domácnosti dochází ke snižování produkce odpadů. Díky 
tomu systém začne sledovat poměr mezi obslouženým objemem 
nádob a pytlů u tříděného a u směsného odpadu. Domácnostem, 
které vytřídí více jak třetinu odpadů a mají malý obsloužený objem, 
se připíší patřičné EKO body za snižování produkce odpadů (je nutné 
mít také potvrzenou inventuru stanoviště).

Jak se přihlásit do odpadového účtu?
Do odpadového úču se můžete přihlásit prostřednictvím webu www.

mojeodpadky.cz a pomocí přihlašovacích údajů (LOGIN, HESLO – na-
leznete na archu s čárovými kódy).

V případě nejasností se na nás neváhejte obrátit prostřednic-
tvím chatovacího okna na www.mojeodpadky.cz nebo e-mailu 
necasova.isnoit@gmail.com.                   MOJE ODPADKY

Ukončení MESOH roku
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Nově zřízená příspěvková organizace SLOCh
Zastupitelé na svém jednání v září odsouhlasili vznik nové příspěvkové 

organizace Služby občanům Chropyně (zkráceně SLOCh). 
Jedním z hlavních důvodů zřízení nové organizace je vyčlenění pe-

čovatelské služby ze struktury městského úřadu. Tento krok bude pro 
pečovatelskou službu prospěšný a umožní jí potřebný rozvoj. SLOCh 
umožní zefektivnit sociální služby v našem městě tak, aby byly pružné 
a zároveň schopné včas reagovat na potřeby našich občanů. Samozřej-
mostí je zachování přijatelné výše úhrad za poskytované služby. 

Další oblastí, kterou bude nová organizace rozvíjet, je oblast kul-
tury. Tendence sjednotit organizaci kulturních akcí do jednoho místa 
je dlouhodobá. Spojením činností v oblasti kultury, dosud zabezpečova-
ných částečně pracovníky městského úřadu, částečně pracovníky SMM, 
a navíc připojením městské knihovny dojde k užitečnému propojení 
a systematickému řízení celé této problematiky. Organizace bude 
mít ve své správě budovu městského kulturního střediska, která bude 
po nezbytných opravách v budoucích letech efektivněji využívána. 

Dalším rozvojovým projektem nové organizace bude sociální pod-
nikání. Jedná se o vytváření pracovních příležitostí pro osoby znevý-
hodněné na trhu práce. Pilotním projektem by mohlo být poskytování 
úklidových služeb jako doplňkové činnosti organizace. Již od počátku 
by došlo k úspoře finančních prostředků města, neboť tito zaměstnanci 
by byli využíváni na úklid městského úřadu, objektu na ulici Ječmínkova 

čp. 258 (nové sídlo SMM, SLOChu a knihovny), nebytových prostor 
v majetku města, bytových domů s pečovatelskou službou a střediska 
volnočasových aktivit (vše v současnosti uklízí komerční subjekt). 

V letošním roce byl výrazný počet nepřijatých dětí do mateřské 
školy (20). Současně roste počet přihlášených dětí, které mají 2 roky 
(v roce 2018 se hlásilo 8, v roce 2019 již 15 takto malých dětí). Dvouleté 
děti v MŠ vyžadují zvýšenou pozornost učitelek, některé ještě nejsou 
plně samostatné a vyžadují dopomoc dospělé osoby. Z těchto důvodů 
je vhodné dvouleté děti zařadit raději do dětské skupiny, příp. jeslí. 
Zastupitelé vnímají zátěž mladých rodin a rodičů samoživitelů, která 
je způsobena výpadkem příjmu v souvislosti s narozením dítěte. Zřízením 
jeslí umožníme rodičům lépe sladit rodinný a pracovní život. Zastupitelé 
intenzivně hledají vhodné prostory, kde bude možné jesle provozovat.

Ke vzniku této nové organizace dojde k 1. lednu 2020 a k přechodu 
práv a povinností ze slučovaných činností jednotlivých organizací dojde 
postupně. Jak vyplývá z výše uvedeného, ve většině případů nedojde 
k nárůstu pracovních míst a do nové organizace budou převedeni zaměst-
nanci, kteří danou práci již vykonávají (pečovatelská služba, knihovna). 
O dalším postupu vás budeme informovat v příštím vydání Zpravodaje.

Věřím, že zřízením nové organizace dojde k rozšíření nabídky a zkva-
litnění poskytovaných služeb.

Věra Sigmundová

Soukromá inzerce
Prodám
 dřevěné žebříky (2 kusy, 5 m), dvoják (3,5 m), 

stolovou cirkulárku (65 x 82 x 90 cm), kon-
ve na mléko (2 kusy, 25 l, vhodné na kvas). 
Zájemci volejte na telefon: 720 479 670.

Upozorňujeme občany, 
že zveřejnění soukromé inzerce 
je zpoplatněno částkou 50 Kč. 

Poplatek je splatný před 
uveřejněním oznámení.

Důležité informace
pro inzerenty

Město Chropyně hledá 
pro vedení městské kroniky 

nového kronikáře.

Hledáme 
kronikáře

inzerce

Zájemci získají 
bližší informace na e-mailu 
jedlickova@muchropyne.cz.

příspěvky do 
Zpravodaje zasílejte na: 

zpravodaj@muchropyne.cz

-



11

9/2019 Zpravodaj města Chropyně

Náš vzdoch
Nás krásó moře žádné neomráčí!
Me máme nékrásňéši moře doma,

dež obili se v nekonečno vlni
a nevite, co je to za aroma!

To déchá chlip, tož vdechovať ten život,
jak milosť z nebe sedlák v pole spichá,
hneď pookřivá z tlako všedních vševot

a radoje se z posvátnýho ticha.

Nad obilim se čiré plameň chvěje,
vzdoch tajak oběť kadidelná hoři,

že cose tajemnyho se to děje,
vi člověk a hneď do sebe se noři.

A nestedi se smeknóť před tém divem,
sám Buh jak dež to viditelně chodi,
a jeho dlaňó divotvorným vlivem
zem požehnaná nové chleba rodi.

Náš vzdoch je pruhledné jak křešťál jasné,
že oko každy smitko v dálce vidi,
a donese ti k ocho tajak hlásné,
co v polo meze sebó plknó ledi.

A z Hosténka mocť viděť naše Hanó,
je brať jož podíl nebes na předzvěsti,
nech předsodke a liché ohled stranó

a děkuj Boho za tak velky ščesti.

Co vidíš dule, až gde svět se trati,
ja mapa Hané na šerokym stole,
směs polé, lok a lesu slonko zlati
a města, viske točijó se v kole.

Co chvila se ten krásné obraz měni,
hneď maliř-vzdoch mo sety barve vtirá,

hneď pastelovy má zas zabarveni,
dež střežiha te ostry tone stirá.

Dech stříbrné ten obraz jemně kali,
dež mlha zrána k obloze se zvihá,

a v chmorné závoj smotečně se hali,
dež nad nim visí černéch mračen tiha.

Jas reflektóru mistama ho kropi,
dež prodere se „hradu“ za kulise,

a dyščéček dež sprařené kraj stopi,
to za oponó všecko zatají se.

A po sprše zas člověk bróke mivá,
dež ozón voni v osvěženym vzdocho,
kuň řehce, kráva buči, kohót zpivá
a příroda se peši v novym rócho.

To se to déchá dobětko e ledo,
zem otevira svoje vonny póre,

je cetiť vosk a sladkó vuňo medo,
tož z jizbe ven velizá ai choré.

Nás teda krásó moře neomráči!
Me máme naše moře za homnama,
nám dává podnebi, co doša ráčí.
A krása světa? – To je Haná sama!

Hubert Havránek, 
sbírka básní „O Chropyni“, 1961

Me Hanáci, me sme me! – 9. díl
Hanáci, Hanačky a malá Hanáčata,

vzduchem se nese zvláštní vůně podzimu. Listy stromů kolem nás 
se znovu krásně zabarvily. Musím se přiznat, že miluju procházku spadaným 
listím, to ševelení listů pod nohama je příjemné. Tma nenápadně den 
po dni přichází o krapet dříve a dříve, dny se krátí a já si pravidelně slibuji, 
že nepodlehnu tomu chmuru blížící se zimy a chladu. Snad znáte také 
tu rychlost, s jakou zimní den uteče. Za tmy do práce – za tmy z práce. 
A než mrkneme, je další týden pryč. 

Když se dívám do kalendáře, vidím, že i když dny se budou zkracovat, 
pořád bude co objevovat, navštěvovat a kam vyrazit. 

Koncert pěveckého souboru ZeSrandy už téměř klepe na dveře. Před-
stavovat tuhle báječnou partu úžasných lidiček snad tady u nás v Chropyni 
ani není potřeba.

Téměř celý prosinec bude v MKS přístupná výstava betlémů paní 
Evy Milotové. Slavnostní vernisáž se bude konat v pondělí 25. listopadu 
v 16:00, ale pokud ji nestihnete, nezoufejte, výstavu si můžeme prohlédnout 
jindy, třeba před divadlem, před koncertem takové úžasné stálice českého 
hudebního nebe, jako je sama Petra Janů, nebo před Mikulášováním, které 
letos dostane zbrusu nový kabát. 

Samozřejmě, že všichni společně můžeme i letos rozsvítit světla na vánoč-
ním stromu u zámku, a to hnedle o první adventní neděli, tedy 1. prosince. 
Chybět nebude výstava ve víceúčelovém sále zámku, na které pravidelně 
spolupracují turisté, Kamínci, Zručné babičky a spousta dalších ochotných 
a šikovných rukou.

Třešničkou na dortu bude letos unikátní vánoční koncert. Nejdřív se Vás 
ale zeptám. Co se Vám vybaví, když se řekne „vánoční mše“? Já si hnedle 
začnu neuměle sama pro sebe pobrukovat: „Hej, mistře, vstaň bystře…“ Ano, 
ano, letošní vánoční koncert to bude ta pravá, jediná a jedinečná Česká 
mše vánoční Jana Jakuba Ryby. Přivezou ji sem k nám Ženský pěvecký sbor 
Otrokovice, mužský pěvecký sbor Hlahol Mysločovice, chrámový sbor TIBI 
Zlín a Komorní sbor zlínských učitelů. 

Tak co, najdeme si v těch uspěchaných předvánočních týdnech čas, 
zastavíme se a užijeme si nějakou tu příjemnou chvilku na koncertě, 
na divadle se svými milými, nebo si zadovádíme s tou nejmenší drobotinou, 
ať už z pozice rodičů nebo prarodičů? Přínosné je potkávat i nové tváře. 
Každé setkání je vždycky jedinečné, a když se budeme jen trošku snažit, 
vždycky nás něčím novým obohatí.

Já měla to obrovské štěstí při svěcení pamětní desky u paty kostelíka. Přesně 
na den šedesát let poté, co se konal pohřeb tragicky zesnulého kněze místní 
farnosti, byla u kostela odhalena vzpomínka na toho úžasného člověka. Při 
té příležitosti se moje kroky na malou chvíli zkřížily s človíčkem, který umí ná-
dherně vyprávět. O panu faráři Kunčarovi se rozpovídal z pozice malého kluka, 
který cestou na oběd do školní jídelny, která tenkrát byla na zámku, proběhl 
i se dvěma svými kamarády kolem kostelíka. Tři malí Františkové pomohli 
s žebříkem Otci františkánovi a dost možná byli poslední, kdo s ním mluvili před 
neštěstím, které následovalo. Jeho slova stojí za to přečíst, máte je přiložena. 

Napadá mne, kolik z nás dokáže zanechat tak silnou stopu ve svém okolí, 
že na nás budou s neskrývaným pohnutím v hlase tak barvitě vzpomínat ještě 
rovných šedesát let po našem odchodu z tohoto světa. 

Podzim je tady, s ním ona jedinečná hra barev a vůní. Užijte si krásné 
podzimní dny, nadechněte se zhluboka té zvláštní vůně, a až na Vás dolehne 
to ztemnělé pochmurno zimních podvečerů, pamatujte, že je jen na každém 
z nás, jestli té melancholii podlehne. Přeji hodně sil a na viděnou třeba 
na některém z koncertů.                                           Dana Jedličková
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Výstava k 70. výročí zpracování plastů v Chropyni je za námi. Rádi 
bychom Vás ještě potěšili malým ohlédnutím a také rozhovorem 
s autorkou výstavy:

Vím, že historii máš ráda, ale proč právě Technoplast a zpra-
cování plastů?

Pracuji ve Fatře, ne? Ale vážně, první myšlenka se narodila ně-
kdy koncem loňského roku. Nápadů přijde hodně, největší umění 
je dotáhnout aspoň některý do konce. I tohle ze začátku nevypadalo 
moc nadějně. Moje představa byla, že požádám vedení firmy Fatra 
a.s. o přístup do archivu společnosti a najdu v něm celou historii, 
nějak se tím prohrabu a stvořím výstavu… Smích… Jenže skutečnost 
byla opravdu jiná. Přístup jsem sice dostala, ale dokumenty, které 
tam byly uložené, se vešly do jedné bedny a ještě byly pro mé úče-
ly téměř nepoužitelné. Žádné výrobky, žádná fotodokumentace. 
Takže na jaře jsem v ruce měla několik knih s kmenovými záznamy 
zaměstnanců, pár upomínkových předmětů a několik výročních 
zpráv, tím to končilo.

To zní dost beznadějně
No ono to také bylo. Jenže já mám v Chropyni naprosto úžasné 

kolegy, začali chodit, tak nenápadně: „Myslíš to s tou výstavou vážně? 
Víš, já jsem našel ve skříni...“ Tohle se neustále opakovalo, někdo přinesl 
staré doklady, jiný fotky, co měl schované ze stavby Barexu a dalších 
budov, jedna kolegyně snad měla všechny upomínkové předměty, 
co kdy Technoplast vydal, propisky, nožík, hrníček, no, na co si vzpo-
meneš, další přinesl čepici. Pak už jsem se nerozpakovala a oslovovala 
dlouholeté zaměstnance, prosila o fotografie, výrobky, o cokoliv, 
co s Technoplastem souviselo. Oni byli tím hnacím motorem a jim patří 
obrovské poděkování.

No, ale do realizace samotné výstavy to je ještě hodně daleko.
Zase smích. Ani nevíš jak. Pořád těch věcí bylo tak na tablo, 

a ne na výstavu. Pak jsem dala výzvu do Zpravodaje a konečně byl 
důvod vystavovat. Jako první přišel se svým fotoarchivem pan Adamík, 
přinesl nejen fotky, ale také spoustu negativů, pečlivě popsaných, 
jen je škoda, že z nich ze všech opravdu nebylo možné udělat znovu 
fotky. Čas se na materiálu hodně podepsal. Také jsme od něj dostali 
kazetu se záznamy o povodni, jejíž část jsme díky Honzovi Bartoškovi 
mohli použít do našeho filmu. Pak přišla paní Ptáčková a zapůjčila 

Ohlédnutí za výstavou
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mi své modely panenek a také fotografie svých návrhů, ať už realizo-
vaných, nebo těch, co zůstaly na papíře. A největší překvapení byla 
paní Marta Heidingsfeldová, dcera Karla Voženílka, která mě pozvala 
do bytu svých rodičů, kde měla připravené všechny tatínkovy doklady, 
patentové listiny, řády, které dostal, fotografie z Vladislavského sálu 
a k tomu jsem dostala i jeho životní příběh.

Myslím, že tuhle část přípravy sis užívala.
To ani jinak nejde, jakmile tě ta práce vtáhne, dáš do toho kus 

sebe, tak tě to musí bavit. Sám víš, kolik práce je za skenováním 
všech fotografií, jejich alespoň částečnou úpravou, a to neumím 
taková kouzla jako ty. Bez vize, že to udělá lidem radost, by to ne-
šlo. Opravdové poklady má ve své sbírce paní Květa Dvořáková, 
která přinesla obrovský šanon plný starých fotek, staré noviny 
z roku 1973. Všechno, co nějak souviselo, jsem použila na výstavu. 
Zachovalo se také několik kronik z Tvarovaného novoduru, Petra 
Polášková přinesla formičky ještě v originálním balení, další přinesli 
tácky, krabičky, moje kancelář začínala vypadat spíš jako skladiště. 
A pak přišla pro mě největší radost – sbírka panenek a dalších 
opravdu starých výrobků od paní Pospíšilové. To už jsem věděla, 
že kromě fotek bude lidem co ukázat. Jako poslední jsem musela 
připravit texty, to už taková radost není. Připravených jich bylo víc, 
jenže jsme dali přednost fotografiím. 

A jak hodnotíš výstavu?
Přišlo opravdu hodně lidí, nejen těch starších, co v Technoplastu 

pracovali, ti si tu výstavu asi užili nejvíc. Přišly také jejich děti, učitelé 
přivedli vyšší ročníky základní školy. Podle mého odhadu se tam denně 
vystřídalo okolo 200 lidí, což považuji za naprosto úžasné. Myslím, 
že většina odcházela spokojená. Velký ohlas měl film, který se promítal 
a který vzešel z tvůrčí dílny Kunčarová – Dřímal. Ivoš to se mnou neměl 
moc lehké, znáš to, něco uděláš a já přijdu s něčím jiným.

Ano, to znám moc dobře z dob, kdy jsme spolu dělali Zpravodaj. 
Ale na druhou stranu musím říct, že mě to s Tebou bavilo.

Děkuji, no, jestli to se mnou bavilo i mé kolegy, na to se musíš 
zeptat jich. Smích. Opravdu velké poděkování za pomoc při realizaci 
samotné výstavy patří I. Dřímalovi, K. Kopačkové, V. Máckové a V. Ryb-
kovi, ale svým dílem pomohli i ostatní L. Harvánek, M. Ligurská 
a spousta dalších.

Překvapilo tě něco v průběhu výstavy?
Nevím, jestli překvapilo, ale rozhodně potěšilo. To, že některé 

ta výstava tak chytla, že přinášeli další exponáty a hlavně fotografie, náš 
archiv se rozrostl o několik zajímavých kousků. Asi nejvíc toho přinesl 
pan Hrdlička a největší radost jsem měla z kroniky Barexu, kterou 
jsem dostala zapůjčenou na poslední dny. Dozvěděla jsem se spoustu 
dalších informací, třeba, že první fotky jako dvorní fotograf dělal pan 

Ohlédnutí za výstavou

Obadal, také hodně osobních vzpomínek a příběhů na výstavě zaznělo. 
A co mě potěšilo nejvíc a beru to jako nejvyšší ocenění, jsou vzkazy 
v knize návštěv, některé jsou osobní, jiné povzbudivé nebo jen podě-
kování, ale všech si moc vážím.

A co bude dál?
Myslíš s výstavou? Tak většina exponátů se vrátí ke svým majite-

lům a zbytek přijde uložit do archivu společnosti Fatra a. s., doufám, 
že tentokrát zůstanou opravdu uschovány. Nejvíc by mě potěšilo, 
kdyby získané dokumenty, fotografie a třeba i výrobky našly uplatnění 
ve stálé expozici. Brala bych to jako poctu těm tisícům lidí, kteří 
za 70 let historie v závodě pracovali.

Myslím si, že to je dobrý nápad, zase jej dovedeš do zdárného 
závěru?

Možná by mohl přijít tentokrát někdo další, ale pro jistotu už jsem 
napsala dopis do Muzea Kroměřížska, jestli by se některá místnost 
na zámku nemohla vyčlenit pro historii cukrovaru a alespoň začátkům 
Technoplastu. Pak by možná i lidé své exponáty rádi věnovali muzeu. 
Tak uvidíme, všechno, co má přijít, k nám přichází v pravý čas.  

Souhlasím s tebou. Chtěla bys říct něco na závěr našeho 
rozhovoru?

Na závěr bych ráda poděkovala městu Chropyně za zapůjčení 
prostor, které historicky souvisí s Technoplastem, a také za pomoc při 
propagaci, ať už na stránkách Zpravodaje nebo na vývěsních plochách. 
Pro ty, které zajímá historie našeho města a také historie společnosti 
Technoplast, bych měla jedno doporučení: knížku Zdeňka Fišera 
Od cukru k hologramu. Pro mne byla úžasným zdrojem informací 
a je na ní vidět nejen vypravěčský talent a schopnost vysvětlit i složi-
té procesy laikům, ale také profesionalita, s jakou autor přistupoval 
k historickému námětu. V našem městě by to měla být povinná četba, 
stejně jako jeho Kapitoly z dějin Chropyně.

S Martinou Kunčarovou 
si o výstavě povídal Tomáš Rozkošný.
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Páter Bohumil Šebastián Kunčar byl mimořádný kněz, výborný kazatel, 
katecheta, činorodá osobnost, velmi oblíbený mezi farníky pro svůj lidský 
i lidový přístup, veselou povahu a velké osobní charizma. 

Po příchodu na faru v Chropyni v únoru 1952 se stal kaplanem a ja-
ko katecheta začal vyučovat náboženství jako nepovinnému předmětu 
na školách v Chropyni a v Záříčí a brzy se stal mezi farníky populárním. 
Doopatroval stařičkého a churavějícího kolegu faráře P. Jana Vévodu 
a po jeho smrti se stal administrátorem farnosti. Na malé motorce „pio-
nýru“ objížděl v sutaně nemocné a staré farníky, dojížděl učit náboženství 
do Záříčí a několikrát v týdnu navštěvoval v Záříčí osmdesátiletého kněze 
v důchodu, mého „strýčka panáčka” P. Františka Pazderu. Dovedl hrát 
s kluky fotbal nebo jim ho pískat, chodil fandit chropyňským sportovcům, 
hokejistům, fotbalistům i házenkářům a jako společenský člověk dovedl 
i „vyvést” nevěstu na svatbě jako výborný tanečník. 

Rád chodil mezi lidi, měl přirozenou důvěru i autoritu nejen na ka-
zatelně, ale i mimo kostel a faru. Vzpomínám na jedno z jeho prvních 
kázání, kdy sdělil, že si „spolu probereme desatero“, každou neděli jedno 
přikázání. Důležitost desatera pak doložil výrokem: „I když budeme lítat 
raketami na hokej na Měsíc, bez desatera se neobejdeme.“ To mne, jako 
malého kluka, velice zaujalo. Při kázáních měl vždy plný kostel a velmi 
pozorné posluchače. Jeho kazatelská schopnost srozumitelně vyložit 
evangelia, řečnická dovednost a charizmatická osobnost ho přivedla 
k tomu, že vedl duchovní cvičení kněží – exercicie na sv. Hostýně. 

Františkánská činorodost ho přivedla i ke svépomocným opravám 
kostelní střechy a fasády. Se svým tatínkem - tesařem - postavil kolem 
části kostela dřevěné lešení a vlastnoručně opravoval okapy, oplechování 
střechy, zatečená a poškozená místa na fasádě. Trvalo to delší dobu, 
protože opravy kostela nemohly být provedeny v tzv. „akci Z", kdy 
by se na opravách mohli účastnit ve velké míře i farníci. Akci zet 
by však musel organizovat tehdejší místní národní výbor, což neodpovída-
lo politickému programu a ateistické ideologii KSČ. Byla to divná doba 
a dnes už nedostaneme odpověď na otázku, proč zůstal pan kaplan při 
opravě kostela tak sám bez valné pomoci a bez podpory farníků. Snad 
jejich podpora spočívala v peněžitých částkách v kostelní pokladničce. 

Moje osobní vzpomínka na dobu oprav farního kostela sv. Jiljí se váže 
na začátek školního roku 1959/60. Jako žáci osmé třídy chropyňské školy 
jsme šli 10. září, jako každý den, na oběd do školní jídelny, která tehdy 
fungovala v přízemí chropyňského zámku. Naše cesta vedla vždycky kolem 
kostela. Když jsme přišli ke kostelu, stál tam pan kaplan a poprosil nás, 
abychom mu pomohli přistavit dlouhý vysoký žebřík k lešení. Velmi rádi 
jsme mu pomohli a pan kaplan nám poděkoval a pochválil naši šikov-
nost. Z oběda jsme spěchali na odpolední, poslední hodinu vyučování 
a běželi jsme, abychom nepřišli pozdě, takže jsme příliš nevnímali okolí. 

Po vyučování jsem odjel na kole domů do Záříčí, převlékl jsem 
se a šel jsem na naše pole pomáhat sklízet brambory a po cestě jsem 
slyšel zvonit umíráček. Na poli na mne čekala stařenka a ptala se, 
kdo umřel. Po chvíli za námi přišla maminka a od ní jsme se dověděli, 
že umřel pan kaplan, že z velké výšky lešení spadl, když se rozlomila 
deska zábradlí, a že ho odvezli do kroměřížské nemocnice, kde skonal. 

Zpráva o tragédii se rychle rozšířila po celé farnosti. Stáli jsme tam 
v poli, modlili se a tekly nám slzy a já jsem skrze ně viděl před sebou pana 
kaplana v modrých montérkách, s „rádionkó“ na hlavě, trochu posunutou 
k uchu, s širokým opaskem, za kterým měl zastrčenou tesařskou sekyrku, 
nohavice upnuté u kotníků, s úsměvem ve tváři, jak říká: „Kluci, prosím 
vás, pojďte mně s tím žebřem pomoct…“ Později jsem si uvědomil, 
že my tři kluci, co jsme mu pomáhali s žebříkem, jsme byli asi poslední, 
se kterými pan kaplan mluvil. Tak jsme pomohli, tři Františci, František 
Faňa Souček, František Loučka a já, František Pazdera, františkánovi panu 
kaplanovi naposled. Z těch tří Františků už jsem tu dnes zbyl jenom já. 

O tom, že byl pan kaplan člen řádu Menších bratří sv. Františka 
z Asissi – františkánů, jsem se dověděl, až když jsem ho viděl v otevřené 
rakvi vystavené v den pohřbu ve farní chodbě, kdy byl oblečen do tmavě 
hnědého řádového hábitu s kapucí na hlavě. Loučil jsem se s ním u rakve 
jako jeho ministrant. Mám však na něj uchovány i jiné vzpomínky, velmi 
osobní, které se váží k mému ministrování i ke vztahu pana kaplana 
k mým rodičům, k naší rodině i ke „strýčkovi panáčkovi”.

O jeho velké oblibě svědčí i obrovská účast lidí z celé farnosti (teh-

Vzpomínky na P. Kunčara
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dy Chropyně, Plešovec, Záříčí) na zádušní mši v chropyňském kostele 
i na jeho rozloučení v den pohřbu v průvodu za rakví na parkoviště 
před Technoplastem. Lidé stáli i na chodnících. Přes nevůli některých 
učitelů – komunistů - se s ním přišli rozloučit všichni žáci chropyňské 
i záříčské školy i téměř všichni učitelé včetně tehdejšího jejího ředitele. 
Pan kaplan chodil do školy učit nepovinnému náboženství a jako kate-
cheta byl jejich „kolegou“ a těšil se jejich vážnosti. Posledního rozloučení 
se zúčastnila i tehdejší komunistická předsedkyně národního výboru 
a předseda KSČ v Chropyni. 

Někteří farníci, mezi nimi i můj osmdesátiletý strýček „panáček“, 
kterého smrt pana kaplana velmi zasáhla, se s ním odjeli rozloučit 
do Zdounek, byli přítomni obřadům v kostele a na tamním hřbitově, 
kde je pan kaplan pochován v rodinném hrobě.

Páter Kunčar prožil v životě hodně utrpení v komunistických vězeních, 
kam se dostal po rozpuštění a zákazu církevních řádů po roce 1948. 
V roce 1949 byl odsouzen za to, že přes státní zákaz přijímal do řádu 
sv. Františka terciáře. Ve vězení v Příbrami a v Handlové těžce pracoval 
jako horník a jako lamač v kamenolomu v Ruskovu na Slovensku. Byl 
propuštěn na konci roku 1951. 

Pan kaplan toho dovedl mnoho a také psal verše. K mé velké lítosti 
se zachovala jen jedna jeho báseň, v níž je obsažena ona zlá doba, 
ale zároveň vyjádřena i jeho velká zbožnost, se kterou tu zlobu přežil. 
Dovolte, abych tu báseň zde citoval:

Když hromy za žní burácí, 
když luna za tmy svítí, 
když rány duše krvácí,
jak člověk dobře cítí, 
jak Ty jsi Bože veliký, 

jak on je hříšný – malý,
a přec Tvé ruce zbodané

rozdávat neustaly. 
Ta věrnost Tvoje v útrapách

je vzpruhou pro člověka. 
On ví, že po všem strádání 

ho náruč Otce čeká.

Brzy po pohřbu pana kaplana byl instalován farníky v místě tragédie 
na kostelní zdi dřevěný kříž s nápisem o tragédii. Na nátlak úřadů ho mu-
seli odstranit. Dne 14. září 2019 uplynulo 60 let od pohřbu pátera 
Kunčara a jsem rád, že k tomuto smutnému výročí se podařilo instalovat 
v místě neštěstí kámen s pamětní deskou připomínající nejen smutnou 
událost, ale i vzpomínku na vzácnou osobnost, která působila v Chropyni 
a ukončila zde i svůj život. 

Břidličný kámen je vyjádřením františkánské prostoty a františkánské 
spjatosti s přírodou a s obyčejnými lidmi. Původní úmysl – instalovat 
pamětní desku na fasádě kostela – nemohl být uskutečněn, protože 
kostel sv. Jiljí je na soupisu kulturních památek Zlínského kraje a k in-
stalaci pamětní desky bylo potřeba souhlasu Památkového ústavu 
a okresní památkové péče v Kroměříži. Podle jejich stanoviska musí být 
fasáda stavby zachována bez doplňků. Doporučili však umístit pamětní 
kámen s deskou mimo fasádu, což chropyňský farní úřad akceptoval.

Sluší se tedy poděkovat všem, kteří se na instalaci tohoto památníku 
podíleli. Grafickou úpravu nápisu na desce navrhl brněnský výtvarník 
a grafik František Borovec. Podle tohoto návrhu vyrobila kovovou desku 
firma LIFE z Jedovnic. Konečnou podobu památníku a jeho osazení 
provedlo chropyňské kamenictví pana Seiberta. To vše za vstřícného 
souhlasu města Chropyně. Všem ještě jednou velké díky.

Poděkování také patří P. Jiřímu Putalovi, bývalému faráři, který 
shromáždil osobní údaje o P. Kunčarovi, zveřejnil je ve farním zpravodaji 
a podrobněji na nástěnce v kapli kostela, vedl jednání s Památkovým 
úřadem a celou „akci památník“ začal. Poděkování patří též nynějšímu 
faráři P. Stanislavu Trčkovi, který akci dokončil. 

Obnovili jsme paměť těm, kteří P. Bohumila Šebastiána Kunčara 
ještě zažili, a připomněli dnešním farníkům i ostatním jeho vzácnou 
osobnost.  

PhDr. František Pazdera

Vzpomínky na P. Kunčara
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Vážená paní starostko a zastupitelé města Chropyně,
dovolte, abych v zastoupení pana ředitele MUDr. Antonína Bařinky 

Vám všem upřímně poděkoval za náklonnost k naší nemocnici Milo-
srdných sester v Kroměříži, kterou jste projevili poskytnutím dotace 
ve výši 18.607 Kč z rozpočtu města. Zakoupená speciální matrace slouží 
svému účelu. 

Tak se Vy, zastupitelé, hospodáři města Chropyně, nepřímo podílíte 
na procesu léčení pacientů hospitalizovaných u nás, za což Vám, paní 
starostko, i Vám všem zastupitelům ještě jednou srdečně děkuji.

Přeji hezký podzim.
Vít Pělucha 

Poděkování za finanční podporu

Město Chropyně se dlouhodobě potýká s problematikou popíjení 
alkoholu na některých veřejných prostranstvích ve městě. Řadu neo-
ficiálních podnětů občanů nedávno doplnila písemná stížnost z jedné 
takto postižené lokality. Konkrétní případy město řešilo vždy adresně 
s dotčenými osobami, ale žel s krátkodobou účinností. Jeden zdroj 
problémů, nacházející se na Moravské ulici v místě bývalého poštov-
ního novinového stánku, se sice podařilo vyřešit tak, že zařízení bylo 
po intervencích města Chropyně vlastníkem odstraněno, další zdroj 
problémů, nacházející se na ulici Díly u prodejny smíšeného zboží, však 
město Chropyně samo dostupnými prostředky nebylo schopno vyřešit, 
a tak po konzultacích s odborníky bylo přistoupeno k vydání obecně 
závazné vyhlášky, která popíjení alkoholu zakazuje, a to na vymezených 
veřejných prostranstvích města.  

Jedná se o vyhlášku č. 1/2019, kterou vydalo zastupitelstvo města 
na svém zasedání v září 2019. Tato vyhláška je již účinná a lze podle 
ní konkrétní případy popíjení alkoholu řešit přivoláním policejní 
hlídky (telefonní číslo: 725074418). Každý, kdo bude svědkem 
popíjení alkoholu v místech, kde to vyhláška zakazuje, může tedy 
přivolat policejní hlídku. 

Předmětná vyhláška vymezuje zákaz na všech autobusových zastáv-
kách, na dětských hřištích a v okruhu 100 m od nich, v okruhu 100 m 
od škol a školských zařízení a na pozemcích okolo bývalého obchodní-
ho domu Racek na ulici Moravská, v okolí objektu prodejny potravin 
na č. p. 727 v ulici Díly, v okolí prodejny Albert na Moravské ulici, v okolí 
prodejny na ulici Tyršova, v okolí prodejny Renta na náměstí Svobody 
a v Ječmínkově ulici mezi č. p. 225 a 234. Předmětnou vyhlášku je mož-
no dohledat na webových stránkách města Chropyně. Věřme, že bude 
předmětná vyhláška účinným nástrojem při potírání popsaného nešvaru.

Ing. Jiří Pospíšil

Zákaz konzumace alkoholu

Rada města Chropyně vyslyšela prosbu nemocnice, které všichni 
říkáme spíše názvem místa, kde se nachází, než jejím pravým jménem. 
Nemocnice na Malém valu požádala o finanční prostředky na zakoupení 
speciální matrace proti proleženinám. 

Péče o dlouhodobě nemocné ležící pacienty je mimořádně náročná, 
to snad chápeme všichni. Stejně tak jistě chápeme, že jedna matrace 
je jen nepatrnou kapkou v moři peněz, kterou péče o pacienty této 
nemocnice stojí.  Slova díků jsou milá, ale zdalipak už někdo poděkoval 
Vám, vážení lékaři, milé sestřičky? Vám, kdo se trpělivě a pečlivě věnujete 
těm „svým“ pacientům?

Patří Vám upřímné díky za naše blízké a známé. Velké díky! 
Přání příjemného podzimu patří Vám všem. 

Ostatně přání nejen hezkého letošního podzimu, ale také přání 
příjemně stráveného podzimu života, to si můžeme popřát všichni 
navzájem, viďte?

Dana Jedličková

V sobotu 21. září 2019 se ve Zlíně uskutečnilo vystoupení veřejných 
ZUŠ na 10. ročníku akce nazvané „Den Zlínského kraje“. Byl připraven 
bohatý a pestrý program pro všechny generace, návštěvníci se mohli 
těšit na hudební i taneční vystoupení. Letos byla opět vybrána kapela 
Musical Fever pod vedením p. uč. Milana Vaculíka, která na této velké 
akci prezentovala naši pobočku ZUŠ Kroměříž. 

Panu učiteli děkujeme za přípravu žáků na vystoupení a žákům za zod-
povědný přístup na zkouškách. 

Luděk Koutný

Kapela Musical Fever 
na Dnu Zlínského kraje
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pravidelně vystavuji na zahrádkář-
ské výstavě v Chropyni.

Pořídil jsem si i svůj malý lesík, 
který má právní ochranu Minis-
terstva zemědělství ČR jako zaevi-
dovaný krajinný prvek „skupina 
dřevin“. 

Určitě je možné sázet i jiné 
stromy, do volné krajiny se hodí 
například lípy, olše lepkavá, 
břízy, javory, jilmy. Druhově pes-
trá výsadba zaručuje, že alespoň 
něco přežije nástrahy predátorů 
a dožije do roku 2120. Jsou do-
poručované tak zvané stromy pů-
vodní – například dub letní 

- a nejsou doporučované cizokrajné stromy, například dub červený. 
Pozor na exotické lípy stříbrné, jejichž nektar není dostupný pro 
čmeláky, a ti v důsledku vyčerpání a nedostatku potravy hynou. 
V našich podmínkách se doporučuje sázet do krajiny listnáče a ne-
sázet jehličnany. Já osobně se úplně striktně jehličnanům nevy-
hýbám, jelikož jsou vyhledávány ptactvem v zimním období k úkry-
tu před nepřízní počasí a v letním období pro jejich hnízdění. 
Termíny sběru semen jednotlivých druhů stromů se dají najít napří-
klad v semenářském kalendáři Semenářského závodu Lesy ČR, s. p., 
https://semenarskyzavod.cz/o-nas/semenarsky-kalendar. 

V případě zájmu o výsadbu stromů Vám můžu podrobněji poradit, 
jak na to. Kontakt: blazekplesovec@seznam.cz  

Libor Blažek

V letošním roce vzniklo hnutí za vysazení 10 milionů stromů mimo les 
– v obcích a krajině. Na přípravě akce se podílely Ministerstvo životního 
prostředí, Státní fond životního prostředí, Svaz měst a obcí, Společnost 
pro zahradní a krajinářskou tvorbu a mnoho dalších. 

Proč sázíme budoucnost? Všichni vnímáme změny životního prostředí 
způsobené činností člověka. 

Jeden stoletý strom má chladicí sílu, která od-
povídá výkonu 10 klimatizací.

Jeden stoletý buk vytvoří denně tolik kyslíku, 
že to stačí k dýchání 10 lidem.

Jeden stoletý dub vstřebá tolik CO2, co vytvoří 
auto, které 3x objelo Zemi.

Více na www.sazimebudoucnost.cz. Na uvedené stránce je hezky 
popsán postup včetně možnosti získání dotace.

Já praktikuji 20 let svůj postup, jak šířit lesní stromy do krajiny 
i obce. Do přírody sázím žaludy dubu letního jako naší původní lesní 
dřeviny, uctívané našimi předky. Žaludy seženu na podzim, třeba 
i sběrem na sídlišti v Chropyni. Přes zimu je uchovávám v mírně 
vlhkém písku ve sklepě s ovocem nebo i ve venkovním přístřešku. 
Neměly by příliš přeschnout. Brzy na jaře, hned po rozmrznutí 
půdy, sázím žaludy asi 3 cm hluboko do vodorovné polohy na trvalé 
stanoviště. Jarním výsevem se vyhnu zimním ztrátám způsobeným 
hlodavci a ptáky. Ročně vyseji hodně stovek žaludů a zbytek nechám 
na přírodě. Fotografie vzrostlých dubů dokazují smysl i takovéto 
netradiční metody. 

V Chropyni se daří stromu habr obecný. Vždyť celý les Rasina 
byl kdysi téměř výhradně habrový. Trojboké nažky se semínkem 
habru se dají sehnat na podzim v okrasném parku. Habrové stro-
my jsou běžně používané na živé ploty a dají se koupit za pří-
znivou cenu.

V obci nám roste velmi dobře borovice černá. Semena získávám 
ze šišek otrhaných z borovice na přelomu ledna až února. Vysévám 
v březnu do truhlíků za okno jako papriky, ošetřuji jako papriky 
a pikýruji jako papriky. Používám velké květináče nebo vyrábím 
květináče z dvoulitrové PET lahve. Na podzim vysazuji borovice 
do volné půdy. 

V obci Plešovec rostou vysázené jeřáby oskeruše. Jedná se o geneticky 
ověřenou původní dřevinu. Je to moje srdeční záležitost, vypěstovat 
oskeruše ze semen, vysadit je a starat se o stromy. Vzorky plodů oskeruší 

Sázíme budoucnost

Vážení spoluobčané, chtěla bych znát Vaše názory 
a problémy, proto každé 1. pondělí v měsíci proběhne 

„Den starostky“.
V tento den budu přítomna na městském úřadě 
a v době od 9:00 do 17:00 Vás ráda vyslechnu.

Dalším termínem 
je pondělí 4. listopadu 2019.

Mimo tyto dny je možné si se mnou domluvit schůzku 
telefonicky na tel.: 573 500 730, 

e-mailem: sigmundova@muchropyne.cz nebo osobně na sekretariátě.

NEPŘEHLÉDNĚTE • NEPŘEHLÉDNĚTE

Aneb za každého občana 1 strom 
Spolu vysadíme 10 milionů stromů
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Zručné babičky se opět zapojily do světové 
akce „Čtverce pro Afriku“. 

Dětem do Afriky posíláme pletené a háč-
kované čtverečky z různého materiálu. Letos 
se nám podařilo vyrobit 773 kusů.

Přejeme dětem hodně zdraví a vhodné vy-
užití naší práce.                 Zručné babičky

Čtverce pro Afriku

Podzim – to je období sklizně v ovocné i zahrádkářské zahradě. Kvě-
tiny na záhonech již většinou také dosloužily. Pro zahrádkáře je to čas 
účtování výsledků celoročního úsilí a příprav pozemku na příští úrodu. 
Je to čas pochlubit se vypěstovaným ovocem a zeleninou.

Zahrádkáři z Chropyně a blízkého okolí pořádají pravidelně svou 
zahrádkářskou výstavu. Bylo tomu tak samozřejmě i letos začátkem října. 

Zahrádkáři vystavovali

Vystavovatelů se sešlo 28, většina z nich vystavuje již několik let. Škoda, 
že zájem veřejnosti v Chropyni je malý. 

Poděkování patří vystavovatelům i organizátorům, městu Chropyně 
a Správě majetku města Chropyně. 

Organizace č. 1 Českého zahrádkářského svazu v Chropyni, která 
je organizátorem výstavy, zajišťuje také moštování a sušení ovoce. Dík 
patří také jim.

Jaroslava Pospíšilová
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Od září, kdy jsme dveře našeho centra otevřely veřejnosti poprvé, 
nastalo mnoho změn. A byly to změny velmi příjemné. Ať už se týkaly 
prostoru, vybavení či programové nabídky. 

Každý den máte možnost využít nejen prostor naší herny, ale také 
mnoho aktivit, které vám nabízíme. Aktivit pravidelných, jako jsou ae-
robik a jóga pro děti i dospělé, šití a háčkování, pilates, tvořivé herničky 
pro nejmenší i pro starší, ale také tematických či jednorázových: baby 
masáže, dušičkové tvoření, halloweenský týden zakončený strašidelným 
pochodem a minidiskotékou s programem pro děti, bazárek dětského 
oblečení a hraček, čertovsko-mikulášský candrbál. Toto a mnohem více 
můžete prožívat s námi, proto neváhejte a přijďte k nám.

Aktuální informace najdete na našich fb stránkách, vývěskách u Ro-
dinného centra a u Alberta, ve Zpravodaji, na nástěnkách ve školce 
a škole. 

Ivana, Veronika a Martina

V Sedmikrásce to žije!

Kontaktní údaje:
Rodinné centrum Sedmikráska, z. s.
e-mail: rcsedmikráska@seznam.cz
fb: facebook.com/groups/rcsedmikraska

Telefon: Ivana Rozehnalová: 724 237 677  
 Veronika Hajtolová: 604 483 588  
 Martina Pečínková: 732 307 040

inzerce
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Letní tábor 2019 aneb Fantazie bez hranic
Letos se letní tábor s Kamínkem Chropyně konal v termínu 

od 4. do 17. srpna. Místem našeho přechodného bydliště se stala 
táborová základna Bojanovice Pila, která se nachází v blízkosti města 
Znojma. Na celé 2 týdny byl připraven bohatý program, který po celý 
rok připravovali naši programoví vedoucí Horysek a Žigi.

Fantazie bez hranic. To bylo téma pro letošní rok. Co si pod tímto 
názvem představit? Hlavními hrdiny celého příběhu byli dva kama-
rádi Jakub a Michal. Chodili spolu do školy, jezdili na tábory a jejich 
největší zálibou byly knížky. Jednoho deštivého dne na táboře, kdy 
museli čekat v chatce, si krátili čas tím, že napsali svoji vlastní pohádku. 
Žádné světoborné dílo to nebylo, prostě jen dali dohromady postavy 
a příběhy, které znali. Po letech se vrátili na místo, kam jezdili jako 
děti na tábor. Toto místo už nesloužilo jako táborová základna, ale 
jako hotel. Tam se potkávali s dalšími hosty a místním personálem. 
Vzpomněli si, že v okolí mají celé roky schované části svého příbě-
hu, které společně chtěli najít a pohádku si znovu přečíst. V hotelu 
se však začaly dít podivné věci a teprve po pár dnech sem dorazila 
cizinka Ema, která chlapcům vysvětlila, co se stalo. Oba chlapci totiž 
měli kouzelnou schopnost. A to přivádět do našeho světa postavy 
z knížek, pokud ji čtou nahlas. Nejdříve Emě nevěřili. Mysleli si, 
že je blázen. Aby taky ne, když se představila jako dcera Sněhurky. 
Názor změnili však ve chvíli, kdy se setkali s Karkulkou, vlkem a dal-
šími postavami ze svého příběhu. Jejich úkolem tedy bylo postavičky 
vyhledat a postupně je vrátit do jejich pohádkového světa. Mezitím 
ale pohádkovou říši ovládl černokněžník Rampelník, se kterým 
se museli také vypořádat. Proto se vydali do světa pohádek, kde 
se stalo ještě hodně nečekaných událostí...

Celý příběh byl protkán nespočtem her a úkolů, které děti musely 
splnit. Hry byly zaměřené jak na přesnost, tak na správné rozhodnutí 
a volbu. Nesměly chybět ani hry, které prověřily všechny lidské smysly. 
Děti byly rozděleny celkem do 5 oddílů, které si pak samy volily vlastní 
název a pokřik. Oddíly se letos jmenovaly Zlaťáci, Vilíci, Mickey Team, 
Dacani a Kentauři. Fantazii se meze nekladly. 

Během druhého týdne jsme vyrazili na celodenní výlet do nedalekých 
Hlubokých Mašůvek, kde toho bylo hodně k vidění. Navštívili jsme 
Lurdskou jeskyni, pomník padlých, a protože bylo krásně teploučko, 
tak jsme se na závěr našeho putování zchladili na místním koupališti. 

Na náš tábor zavítala naše paní starostka Věra Sigmundová. Provedli 
jsme ji táborem, popovídala si s vedoucími, dětem předala drobné 
dárečky. Ochutnala i náš vynikající oběd. 

Čas neúprosně běžel a dva týdny utekly jako voda. Přišel čas 

Zprávičky z Kamínku
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Charita Chropyně vyhlašuje

Zprávičky z Kamínku
vyhodnocení celotáborové hry. Oddíly, které se umístily na prvních 
třech místech, čekaly krásné medaile a diplomy. Ten vítězný získal 
i putovní pohár. Všichni táborníci na památku dostali pamětní listy 
a tábor byl u konce. Poděkování za organizaci tábora patří především 
hlavní vedoucí, naší Hani Pani, dále také programovým vedoucím, 
oddílovým vedoucím a instruktorům, zdravotníkům a v neposlední 
řadě osazenstvu kuchyně.     

Společné odpoledne s obyvateli DPS Chropyně
Stejně jako minulý a předminulý rok jsme se ve čtvrtek 26. září 

vydali společně s dětmi z našeho oddílu udělat radost obyvatelům DPS 
Chropyně. 

Náplní našeho odpoledne bylo strávit společné chvíle u společen-
ských her. I při hraní jsme si hezky popovídali, našli si čas na dobrou 
kávičku a nějaký ten zákuseček, který upekla naše Haňa Paňa. Jsme 
rádi, že se všem společné odpoledne líbilo. Brzy se budeme těšit 
na další návštěvu.

Drakiáda
V pátek 11. října jsme uspořádali tradiční drakiádu. Vše začalo 

registrací účastníků. Letos jich bylo celkem 58. Po registraci se začalo 
soutěžit. Porota vyrazila do terénu a hodnotila jak styl letu, tak na-
příklad originální vzhled draka. Celkem bylo 10 soutěžních kategorií. 
V každé se hodnotili 3 nejlepší, kteří byli oceněni drobným dárečkem 
a diplomem. Pro všechny účastníky byl pak připraven pamětní list. 
Jelikož nám moc nefoukalo, tak byly připravené i malé hry pro děti. 
I přes to, že vítr moc nefoukal, některým se podařilo dostat svého draka 
do vzduchu. Po vyhlášení vítězů byl připraven na závěr táboráček, kde 
si všichni účastníci mohli opéci špekáček.

Děkujeme městu Chropyně za finanční podporu všech výše uvede-
ných akcí.                                                     Bc. Zuzana Horáková

inzerce

Humanitární 
sbírku

veškerého dámského, pánského a dětského oblečení z bavlně-
ného materiálu, může být i poškozené (tj. trička, košile, mikiny, 
tepláky a teplákové soupravy, halenky, kalhoty, kimona), dále 
lůžkovin, ručníků, utěrek, látek (min. 1 m2, i poškozené), zimního 
oblečení (jen nepoškozeného: bez fleků, děr, molů a rozbitých 
zipů), dále se sbírají nepoškozené kožené věci (bundy, kabelky, 
peněženky, pásky), nepoškozené záclony, deky, knihy, plyšové 
hračky, spací pytle (nepoškozené), boty (pouze nové), přikrývky 
a polštáře (pouze péřové). Čisté věci prosím zabalte do igelitových 
pytlů či krabic, aby se transportem nepoškodily.

Sbírka bude probíhat 
ve čtvrtek 7. a v pátek 8. listopadu 2019  

v době od 16:00 do 18:00

a v sobotu 9. listopadu 2019 
v době od 09:00 do 12:00 

v Městském kulturním středisku Chropyně. 
 

Děkujeme za Vaši pomoc



22

9/2019Zpravodaj města Chropyně

V sobotu 21. září se kynologický klub zaplnil bezmála stovkou pejsků. 
Konala se totiž osmá chropyňská Voříškiáda aneb Každý pes je krásný.  
Počasí nám vymalovalo překrásný slunečný den a areál cvičiště vedle 
rybníka Hejtman a poblíž luk byl krásnou kulisou této akce. 

Dopoledne probíhal závod v poslušnosti rozdělený na začátečníky, 
pokročilé a ty, kteří mají složenou zkoušku poslušnosti. Mimo klasických 
cviků (sedni, lehni, odložení) byly zařazeny i záludné cviky, které zahýbaly 
s celkovým hodnocením. Rohlíkový aport a párečkové odložení byly 
opravdu zkouškou disciplíny přihlášených psů.

Odpoledne bylo věnované výstavě psů kříženců, pejsků bez průkazu 
původu a pejsků s průkazem původu. Posuzovatelé měli velice těžký 
úkol vybrat z každé kategorie toho nejkrásnějšího pejska. Na své si přišly 
i děti, které předvedly své psí miláčky, za to na každého čekala medaile 
a odměna pro pejska i dítě. 

Překvapením byla i disciplína pes šikulka, kdy jsme se nestačili divit, 
jaké kousky přihlášení pejsci dokáží. Různé tanečky, kličkování, poklony, 
skoky i vystoupení dvojice sehraných pejsků odměnili diváci potleskem. 

Disciplína v maskách zase ukázala, jakou mají pejskaři fantazii. Viděli 
jsme karkulku s myslivcem i vlkem, mimoně, Baze rakeťáka i psa a pá-
níčka v maskáčích. 

Na závěr akce byl vybrán nej pes výstavy, který získal speciální cenu. 
Chtěli bychom poděkovat zejména městu Chropyně, které každo-

ročně podporuje naši akci, a také sponzorům z řad místních firem a vý-
robcům psích krmiv, kteří věnovali věcné ceny pro přihlášené a vítěze. 

Hana Lučanová 

Voříškiáda aneb Každý pes je krásný

Ve dnech 2. až 6. října se uskutečnilo v Polsku Mistrovství světa 
v mondioringu, kterého se zúčastnila i členka Kynologického klubu 
Chropyně paní Ivana Mázorová se svým psem Aristos Vilerrah. 

Nezklamali! Domů se vrátili jako mistři světa mondioringu v 1. ka-
tegorii. Moc gratulujeme. 

Jana Florová

Paní Ivaně i jejímu čtyřnohému svěřenci ze srdce gratulujeme. 
A protože mám ve zvyku pořád poznávat nové a nové věci, tak 

mi to nedalo a koukla jsem na to, copak to je ten „mondioring“. Tak 
abyste to pro příště věděli i Vy, jedná se o kynologický sport. Psovod 
vede svého psa disciplínami poslušnost, skoky a obrana v jednom záta-
hu bez přerušení, přesouvají se plynule z jednoho stanoviště na druhé. 
Sportovcům by se tento způsob dal přirovnat ke kruhovému tréninku. 

Dana Jedličková

Máme mistra světa

• NEZAPOMEŇTE • NEZAPOMEŇTE •
Čipování psů bude od 1. ledna povinné
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VÁNOCE

VE VZPOMÍNKÁCH

Turisté, TOM Kamínek, Zručné babičky a jejich přátelé v Chropyni

Vás srdečně zvou na vánoční výstavu

VÁNOCE

VE VZPOMÍNKÁCH
pořádanou ve víceúčelovém sále chropyňského zámku 

ve dnech 1. – 4. prosince 2019.

Výstava je otevřená v neděli od 13:00 do 18:00,
v pondělí a úterý od 08:00 do 16:00 

a ve středu od 08:00 do 14:00. 

Výrobky k vystavování se přijímají 

ve čtvrtek 28. listopadu od 13:00 do 16:00 

a v pátek 29. listopadu od 09:00 do 12:00 hodin 

ve víceúčelovém sále chropyňského zámku. 

Prodej výrobků si zajistí vystavovatelé.
Výstava je podporována městem Chropyně. Vstupné dobrovolné.

Zapojte se do vánoční výstavy. Potěší nás, když své netradiční, 

nejstarobylejší nebo nejoblíbenější ozdoby vystavíte i Vy.



24

9/2019Zpravodaj města Chropyně

Začátek školního roku 2019/2020 byl v naší 
škole ve znamení několika zajímavých akcí, 
kroužků a projektů. Dovolte mi, abych Vás s ně-
kterými z nich seznámil.

Dopoledne se stolním tenisem 
V měsíci září se konalo již tradiční dopoled-

ne se stolním tenisem pro žáky 2. ročníku. Pod 
vedením zkušeného trenéra si žáci vyzkoušeli 
tři disciplíny. Čekal na ně robot vystřelující 
míčky přes síť, následovalo co možná nejdelší 
udržení míčku na pálce a skok z místa. Vše bylo 
bodováno a na závěr vyhodnoceno. 

Děkujeme také za malé pozornosti, které 
si žáci mohli odnést. 

Ze života školy

nabízí:
• přistavení kontejnerů, odvoz a likvidaci odpadů
• dopravu materiálu
• zemní práce (základy, přípojky, zámková dlažba apod.) 
• prodej palivového dřeva + dřevěných palet

www.robicont.cz

Přijmeme stavebního dělníka - obsluha sběrného dvora.
Mzda od 120 Kč/hod. + prémie a benefity (i na zkrácený úvazek)

Bližší informace na tel.: 737 316 095

Podzim je tu
Žáci prvního stupně se aktivně zapojili 

do výzdoby školy, takže se na chodbách i ve tří-
dách začínají objevovat výstavky výtvarných 
prací, které vnáší do školy podzimní náladu 
a atmosféru.

reklama

Halloween
Zatímco starší generace upřednostňuje 

Dušičky, v rodinách s dětmi, ve školkách a ško-
lách se stále častěji slaví Halloween – keltský 
svátek - jenž je především o dětech a zábavě. 
Při této příležitosti si děti vyrábějí děsivé pře-
vleky, dlabají dýně, zdobí se škola a konají 
se nejrůznější strašidelná setkání. I letos se naši 
žáci pustili s velkým nadšením do výroby těchto 
příšer a strašidel.

Bez medu to nejde
V letošním roce máme v naší školní družině 

nový kroužek pod záštitou Ekologického progra-
mu pro školní družiny pořádaný střediskem pro 
volný čas Šipka Kroměříž – Bez medu to nejde. 

Kroužek vede zkušený pan učitel, který 
hravou a poutavou formou děti seznamuje 
se životem včel, včelí rodinou, vývojový cyklem 
a vývojem včely, včelími produkty (pylem, 
včelím voskem, medem, propolisem, včelím 
jedem, mateří kašičkou aj.), s opylováním kvě-
tů, prací včelaře. Děti také ochutnávají med.

Sazka
Ve čtvrtek 26. září naše školní družina uspořá-

dala pro děti soutěžní odpoledne „Sazka“. Počasí 
nám přálo, žáci se zapojili s nadšením a soutěžní 
bojovností. Pro děti byla připravena sladká 
odměna. Pro výherce diplom a medaile. A pro 
nás byl odměnou spokojený úsměv na tváři dětí.

Sportovní kroužek pohybových aktivit
Žáci 1. stupně naší školy mají možnost každé 

pondělí a úterý navštěvovat sportovní kroužek 
v rámci programu Sportuj ve škole. V kroužku 
klademe důraz na sportovní vyžití dětí a střídání 
různých aktivit (opičí dráha, míčové hry, závody 
v běhu v rámci družstev, posilování, pohybové 
hry atd.). Díky hodině sportu navíc chceme 
v dětech probudit zájem o sport, podporujeme 
spolupráci v týmu a snažíme se děti naučit 
sportovnímu chování.  Soutěživost, typická pro 
tento věk, přináší do hodin nejen prvky legrace 
a podpory v rámci skupiny, ale občas i smutek, 
když vyhraje druhý tým. Ale i prohrávat se přece 
musí každý naučit.  

Mgr. Milan Bajgar, MBA
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Pneuservis Mika Chropyně
naproti čerpací stanice EuroOil 
Tel.: 733 747 040, 723 771 911  
www.auto-cont.cz  e-mail: auto-cont@volny.cz
Provozní doba: Po – Pá  7:00 – 17:00
                         So          8:00 – 11:00

Postaráme se o pneuservisní práce, drobné opravy, 
geometrii, klimatizaci... vašeho auta.
Myslete na své auto a připravte ho na zimní sezónu. 

Volejte na tel.: 733 747 040.
Rádi Vás objednáme na dohodnutý čas.

reklama

po přečtení 
patřím do sběru

Váš Zpravodaj ;-)

Do pracovního kolektivu 
hledáme pracovníky 

na pozici:

automechanik, 
pracovník pneuservisu.

Nástup možný ihned.

V případě zájmu volejte: 

603 532 528 – Pavel Mika

Od začátku října se začal opět scházet 
rybářský kroužek, ve kterém se mladí nadšenci 
připravují na svůj 1. rybářský lístek a povolenku. 
Zároveň se seznamují se základními technikami 
lovu, jak se chovat k rybám a přírodě. Pro 
všechny zájemce kroužek probíhá každý čtvrtek 
od 16:00 ve Středisku volnočasových aktivit 
na náměstí Svobody či u vody.

K vyvrcholení rybářské sezóny mládeže 
patří každoroční červnové rybářské závody 
na Pískáči v Záříčí, které jsme letos pojme-
novali na počest našeho dlouholetého člena 
a kamaráda „Memoriál Vrati Horsáka“.

Závody probíhají ve dvou kategoriích, 
8-12 let a 13-18 let. O vítězi rozhoduje cel-
ková hmotnost ulovených ryb. Další disciplíny 
jsou společné, a to největší ryby a největší 
počet ryb. 

Letošní rok byl pro lovce vydařený. Ulovilo 
se 36 ryb o celkové hmotnosti 44,01 kg. Ab-
solutním vítězem se v kategorii 13-18 let stal 
Lukáš Hrabal s celkovou váhou ryb 13,55 kg. 
Dále vyhrál pohár za nejvíce chycených ryb 
s počtem 11 ks, a aby toho nebylo málo, chytil 
i největší rybu o hmotnosti 2,43 kg. Na 2. mís-
tě skončil Jiří Pospíšil, 3. místo získal Matěj 
Kostura, 4. místo Zdeněk Trpišovský, 5. místo 
Eliška Stránská, 6. místo Lukáš Mauler, 7. místo 
Miroslav Navrátil.

V kategorii 8-12 let bylo umístění násle-
dující: na 1. místě Jiří Zikos, 2. místo Zuzka 
Mlčochová, 3. místo Ondřej Zikos, 4. místo 
Vojtěch Sehnula. Tolik statistiky.

Velký dík patří městu Chropyně, MO 
Chropyně, všem sponzorům a v neposlední 
řadě celému realizačnímu týmu. Bez jejich 
finanční, věcné či osobní pomoci by se děti 
tak nepobavily.

S pozdravem Petrův zdar      
Michal Mlčoch

Rybářský kroužek a závody mládeže
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Velkého sportovního úspěchu dosáhl ve dnech 7. a 8. září 2019 Luboš 
Vaníček se svým vozem Škoda 120 S 1400 cm3 při závodech do vrchu 
na slavné trati ECCE HOMO ve Šternberku.

Při jízdě pravidelnosti činil jeho časový rozdíl jednotlivých jízd neu-

Velký sportovní úspěch

Rok 2019 byl pro naši posádku jiný než 
předešlé. Pomyslně jsme oslavili společné de-
sáté výročí pádlování na dračích lodích účastí 
ve dvou závodech.

V sobotu 4. května jsme s velkou chutí 
k závodění dorazili na druhý ročník Kroměříž-
ského draka 2019, který se konal na Bagráku 
– štěrkovišti Hráza. Počasí nám vůbec nepřálo, 
bylo zima a sem tam na nás padaly kapky deště. 
Ale nic z toho nám nebránilo závodit. Také 
jsme se všichni snažili pádlovat ze všech sil! Dle 
pokynů organizátorů jsme začali soutěžit na de-
sítkových dračích lodích na 200 m a 1000 m 
v kategorii FUN. Sice převažovala ženská část 
posádky, ale byli jsme rovnocennými soupeři. 
Naše rozjížďky bylo možné sledovat na obra-
zovce a následně bylo vše zaznamenáno na je-
dnotlivých listinách. Cílové časy jednotlivých 
dračích lodí byly ve všech soupeřeních v průbě-
hu závodu velmi vyrovnané. Nakonec nás dělila 
od prvního místa na 200 m pouhá vteřina! 
Tak jsme s chutí snědli tu naši bramborovou 
hranolkovou medaili. V závodech na 1 km jsme 
byli opět čtvrtí, ale nestyděli jsme se za naše 
sportovní výkony. Vždyť našimi soupeři byli tré-
novaní sportovci.

Naopak v sobotu 15. června bylo nádherné 
slunečné počasí a všichni jsme se těšili na Kva-
sický festival dračích lodí 2019. Na ranním 
tréninku jsme se protáhli a nasedli do desít-
kových dračích lodí. Soutěžili jsme na 200 m 
a na 1500 m v kategorii FUN. Sedm žen a tři 
muži se skvělou bubenicí a kormidelníkem rozjeli 
dračí loď, co síly stačily. Výsledky rozjížděk byly 
také snímány kamerami a zobrazovány. Většina 
žen se projevila na celkovém výkonu a pořadí. 
V obou disciplínách jsme obsadili sedmé místo. 

V sobotu 24. srpna jsme chtěli porovnat naše 
síly s ostatními družstvy na tradičním festivalu 
Draci na Hané v Kojetíně. Pro malý zájem byl 

Hraďáci opět na dračích lodích

věřitelných 0,01 minuty. Tímto časem překonal dosavadní výkony všech 
svých předchůdců a při 114. ročníku závodů se stal absolutním vítězem 
nejen ve své závodní kategorii, ale i všech sportovních tříd.

VA

závod zrušen. Náhradní termín pro zápolení 
dračích lodí, 14. ročník festivalu dračích lodí 
v Kojetíně Draci na Hané, byl spojený s vytrva-
lostním závodem v rychlostní kanoistice a proběhl 
28. září 2019. Této soutěže jsme se nezúčastnili.

Děkujeme všem fanouškům Hraďaček a Hra-
ďáků, kteří nás potěšili svou přítomností a urči-
tě přispěli nejen k výborné atmosféře, ale i k na-
šim lepším výkonům.

Hraďáci
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Po krásných koncertech Báry Basikové a Lenky Filipové 
se Vám letos představí se svým vánočním programem 

Petra Janů, 

která vystoupí spolu s kroměřížským dětským pěveckým 
sborem Slunečnice. Diváci se mohou těšit na adventní program 
plný jejích nejznámějších hitů v originálním podání.

Jedinečný koncert proběhne v pátek 6. prosince 
ve 20 hod ve vánočně vyzdobeném pavilonu B. Návštěv-
níci si mohou před a po koncertě projít vánoční expozici v pavi-
lonu A, která bude připravena na tradiční výstavu Floria Vánoce. 
K občerstvení poslouží vnitřní restaurace výstaviště. Vstupenky 
v předprodeji. Kapacita sálu je omezena. Více informací 
na www.vystavistekromeriz.cz.

Na Výstavišti Kroměříž proběhne 7. prosince tradiční výstava 
Floria Vánoce. Návštěvníky zaujmou krásně nazdobené pavilony, 
unikátní sbírka vánočních betlémů nebo několik adventních 
vystoupení.

Těšit se můžete na čertovskou minishow s Míšou Slou-
kovou, dětskou show kouzelníka Šeklina, vystoupení dětí 
za Školní družiny Slovan, pohádku od Divadla Kejkle, vy-
stoupení Chropyňských babek, bublinovou „Bubble Show“ 
od Pavla Rollera, adventní koncert Hanačky z Břestu, taneční 
vystoupení D-Music a mnoho dalších.

„S přicházejícím vánočním časem chceme návštěvníkům 
nabídnout den plný adventní pohody, smíchu a netradičních 
zážitků. Nejmenší si zkusí nazdobit vlastní baňky a ozdoby 
na stromeček a ti větší si u nás pochutnají na zabijačkových spe-
cialitách či svařáku,“ uvádí manažer výstavy Vojtěch Zahradník.

V rámci výstavy si lidé zakoupí vlastnoručně vyráběné dárky 
ze dřeva či železa. Ke zhlédnutí bude několik ukázek tradičních 
řemesel a lidové umělecké výroby.

V pavilonu A bude vystaveno několik velmi hodnotných 
betlémů z širokého okolí. Návštěvníci se mohou těšit i na uni-
kátní betlém v životní velikosti, který vyrábí umělečtí řezbáři pro 
kroměřížské Výstaviště průběžně již několik let. V pavilonu B 
vystoupí během celého dne dětské divadelní a hudební soubory. 
Více informací na www.vystavistekromeriz.cz.

Adventní koncert

Výstava Floria Vánoce

Petry Janů s dětským sborem Slunečnice

na Výstavišti Kroměříž

reklama
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Atletický oddíl při TJ Chropyně, z. s., již 
delší dobu podporuje mladé atlety a snaží 
se je připravit na běžecké závody různých 
kategorií.

Kromě pravidelných tréninků se atletický 
oddíl podílí i na ostatních sportovních akti-
vitách. Na konci školního roku byla pro žáky 
1. stupně ZŠ uspořádána Školní olympiáda, 
na které si žáci, rozděleni podle věku, změřili 
své síly v běhu a skoku do dálky. Vítězové 
jednotlivých kategorií obdrželi balíček slad-
kostí. Akce se konala díky dotaci z rozpočtu 

Činnost atletického oddílu 

města Chropyně, za což patří městu velké 
poděkování. 

Začátkem školního roku, konkrétně 13. zá-
ří, proběhl také nábor nových dětí do atletiky, 
kde si sportovní nadšenci mohli vyzkoušet 
na vlastní kůži průběh tréninku. Jako vždy děti 
nejvíce bavily rychlostní závody, kde si po-
měřily své síly s ostatními, a také skok do dálky 
v písku.

Sportovní vyžití je pro děti opravdu důležité, 
je třeba, aby se naučili sportovnímu chování 
a udělali také něco pro své zdraví v době plné 
moderních technologií. 

Proto děkujeme členům atletického oddílu, 
nejvíce však paní trenérce Renatě Zmidlo-
chové, že tráví svůj volný čas s našimi dětmi 
a předává jim své sportovní zkušenosti.

Kateřina Majtánová

V letošním roce oddíl badmintonu pořádal 
několik turnajů a utkání v rámci soutěží smí-
šených družstev.

V sezoně 2018/2019 náš oddíl postavil 
tři smíšená družstva. Na začátku sezony jsme 
se však museli poprat s odchodem několika 
hráčů do jiného klubu, což se projevilo osla-
bením základních soupisek všech týmů. I přes 
tento hendikep se družstvu TJ Chropyně „A“ 
podařilo udržet ve II. lize smíšených družstev 
dospělých JM kraje. 

Družstvo TJ Chropyně „B“ se také potýkalo 
v průběhu celé sezony s chybějícími hráči, 
naštěstí nám vypomáhali hráči družstva „C“. 
Loňskou sezonu i družstvo „B“ úspěšně zvládlo 
a udrželo se ve IV. lize.

Bohužel našemu družstvu „C“ chyběla tro-
cha sportovního štěstí a sestoupilo do VI. ligy. 
Do letošní sezony budou nastupovat i naši do-
rostenci a věříme, že se brzy „otrkají“ a budou 
citelnou posilou pro tým.

Život v oddíle se však netočí jen okolo 
ligových utkání, pořádali jsme také amatérské 
turnaje. Prvním z nich byl 17. amatérský tur-
naj konaný 4. května, kterého se zúčastnilo 
28 hráčů. Další pořádaný turnaj se konal 
8. června, toho se zúčastnilo 34 hráčů. I přes-
tože se jedná o turnaje pro badmintonové 
nadšence, v jejich nasazení to nebylo poznat 
a do bojů o medaile dávali veškeré síly a um. 
Oba turnaje byly úspěšné a v jejich pořádání 
budeme pokračovat.

Také nám bylo přiděleno pořadatelství 
oficiálních turnajů. Velká cena hráčů do 17 let 
se konala 10. března, zúčastnilo se jí 20 chlap-
ců a dívek z osmi oddílů. Další velká cena 

Aktivní rok chropyňského badmintonu
se konala 30. března a byla určena pro hráče 
do 19 let, tentokrát přijelo 30 chlapců a dívek 
ze dvanácti různých oddílů. Velmi si vážíme 
pořadatelství turnajů ze série GP, neboť naše 
tělocvična nemůže konkurovat novým a mo-
derním halám. Hráči od nás odjížděli spokojeni, 
tak doufáme, že budeme mít možnost pořádat 
tyto turnaje i v další sezoně.

V letošním roce ještě chystáme jubilejní 
20. ročník vánočního turnaje a věříme, že i le-
tos bude hojně obsazen.

Velmi nás těší zájem dětí o badminton. 
V kategorii mladších žáků máme 14 začínajících 
hráčů a hráček a ve starších žácích jich chodí 
trénovat 10. Doufáme, že se nám podaří po-
stupně vychovat další generaci úspěšných hráčů 
reprezentujících náš oddíl, Tělovýchovnou 
jednotu Chropyně i město Chropyně.

Chtěli bychom velmi poděkovat městu 
Chropyně i všem dalším sponzorům za finanční 
podporu.

ZK
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Milá maminko, vážení rodiče. 
Následující vítání občánků našeho města proběhne v tomto 

termínu: 

30. listopadu 2019 - obřadní síň

8. února 2020 - obřadní síň

25. dubna 2020 - zámek

20. června 2020 - zámek

19. září 2020 - zámek

28. listopadu 2020 - obřadní síň

V případě zájmu kontaktujte matriku Městského úřadu v Chropyni 
osobně nebo telefonicky na tel.: 573 500 741.

Těšíme se na Vás.                    Dana Kunčarová

Vítání občánků

Dne 5. října v odpoledních hodinách 
se v budově TJ Chropyně uskutečnil již XVII. 
ročník turnaje neregistrovaných „O přeborníka 
Chropyně“ ve stolním tenise.

Celkem se turnaje zúčastnilo 34 fanoušků 
tohoto sportu, přičemž do boje o titul pře-
borníka se zapojilo 17 hráčů. Zahájení se ujal 
Ing. Josef Baďura, který všechny účastníky při-
vítal a popřál jim hodně sportovních úspěchů.

Hráči byli rozděleni do skupin, kde si zahráli 
každý s každým. Podle pořadí v jednotlivých 
skupinách pak byli nasazeni do vyřazovacího 
systému, tzv. pavouka. Po urputných bojích 

Turnaj neregistrovaných se opět vydařil

si ještě někteří zahráli soutěž ve čtyřhrách. 
A jak to nakonec dopadlo?

Na 1. místě se umístil Josef Chlud, na 2. mís-
tě skončil Tomáš Vavřík a 3. místo získal po ví-
tězství nad Jaroslavem Aladžasem Jozef Kučík. 
Přeborníkem Chropyně se ovšem může stát 
pouze občan Chropyně a tím se letos po zá-
sluze stal Věrek Zapletal, který ve finále porazil 
Františka Doseděla, třetí místo patří Martinu 
Dosedělovi.

Všem hráčům předala starostka města 

Ing. Věra Sigmundová a Ing. Josef Baďura ma-
lou pozornost, vítězům medaile a ceny.

Oddíl stolního tenisu blahopřeje vítězům, 
děkuje všem účastníkům i městu Chropyně, 
pod jehož záštitou se turnaj uskutečnil.

Závěrem chceme všechny fanoušky pozvat 
na hlavní turnaj letošního roku, a to na 47. roč-
ník turnaje dvoučlenných družstev, který pro-
běhne 16. listopadu od 9.00 hod. v hlavním 
sále TJ a v herně stolního tenisu.

ST

Z místního pozorování v měsíci září:
- průměrná ranní teplota byla 12,3 °C,
- průměrná denní teplota byla 20,1 °C,
- nejteplejším dnem bylo 1. září s maximální průměrnou teplotou 

24,7 °C,
- nejchladnějším dnem bylo 20. září s minimální průměrnou 

teplotou 10,0 °C,
- celkové množství srážek bylo 67,8 mm.

zdroj: pocasi-chropyne.cz; foto: ToRo

Chropyňské počasí
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Společenská kronika 
Bez Vás, maminko a tatínku, 
se nám těžko životem kráčí. 

Při vzpomínce na Vás se nám slzy do očí tlačí. 
Nestihli jsme Vám naposledy sbohem dát, 
za vše, co jste pro nás udělali, poděkovat. 

Bolest v srdcích zůstává, zná ji jen ten, 
kdo Vás miloval a s Vámi žil. 

V těchto dnech vzpomínáme 1. smutné vý-
ročí úmrtí paní 

Margity Dragonové 

a 4. smutné výročí úmrtí pana 

Františka Dragona. 

Syn František, dcera Alena s rodinami.

Miloval život a v něm všechno krásné 
– lidi, přírodu a slunce jasné.
Odešel od všeho, co měl rád, 

však dál žije v našich vzpomínkách.

Dne 21. října 2019 jsme vzpomněli 
1. výročí úmrtí pana 

Stanislava Daňka. 

S láskou a úctou vzpomínají manželka 
Jiřina, dcery Stanislava 
a Marcela s rodinami.

Čas ubíhá a nevrací, co vzal,
jen vzpomínky v srdcích nám zůstávají dál.

Dne 17. října 2019 uplynuly 2 roky od chvíle, 
kdy nás navždy opustil pan 

Antonín Flora. 

S láskou vzpomíná manželka s rodinou.

I po letech smutná vzpomínka se vrací...,
očím jsi odešel, v srdcích jsi zůstal.

Dne 31. října 2019 jsme vzpomněli 13. smut-
né výročí úmrtí našeho syna, bratra a strýce, 
pana 

Václava Jurčíka. 

S láskou stále vzpomínají rodiče a sestra s rodinou.

Vážení čtenáři, 
obracíme se na Vás s žádostí, abyste výběru fotografií 
do Společenské kroniky věnovali maximální úsilí.
V případě vzpomínek prosím zapátrejte po rodině, 
abychom zde zveřejňovali co nejkvalitnější fotografie, 
které již zůstanou v našem digitálním archivu a budou 
Vám kdykoliv příště k dispozici. Děkujeme.

Vítání nových občánků 
našeho města

Matěj Fiala

Jonáš Daněk

Martin Chmela

Filip Štrublík

Matěj Olšina Štěpán Charuza

Ema HrabalováKristýna Vorálková

nar. 10.06.2019

nar. 13.07.2019

Dana Kunčarová

nar. 27.05.2019

nar. 29.06.2019

nar. 23.07.2019 nar. 26.07.2019

nar. 04.08.2019nar. 30.07.2019

Příchod nového človíčka 
je vždy radostnou událostí.

Blahopřejeme všem rodičům 
a přejeme jim hodně radosti 

a především trpělivosti 
při výchově svých potomků. 
Mezi občany Chropyně 

byly 28. září 2019 
přivítány tyto děti:
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Upozorňujeme občany, 
že zveřejnění ve Společenské kronice je zpoplatněno 
částkou 50 Kč za zveřejněnou osobu. Poplatek 
je splatný předem.

       Uzávěrka Zpravodaje města Chropyně:
č. 10/2019 - 21. listopadu (vychází 6. prosince)
č. 1/2020 - 2. ledna (vychází 17. ledna)

Společenská kronika 

Vychází měsíčně v nákladu 2150 ks
Bezplatná distribuce
Uzávěrka tohoto čísla: 17. října 2019 (číslo vychází 1. listopadu 2019)  
Uzávěrka příštího čísla: 21. listopadu 2019 do 12:00 hod.
Při nedodržení termínu uzávěrky nemusí být příspěvek zve-
řejněn.

O výběru příspěvků a době jejich zveřejnění rozhoduje výlučně redakce. 
Příspěvky mohou být redigovány, podstata jejich obsahu zůstává ne-
změněna. Názory autorů článků se nemusí shodovat s názory redakce. 
Šíření veškerého obsahu Zpravodaje bez souhlasu redakce je zakázáno.

        

Čas plyne a vzpomínky zůstávají.

Dne 11. listopadu 2019 vzpomene 
10. výročí úmrtí pana 

Zdeňka Modlitby. 

S láskou vzpomínají manželka 
a děti s rodinami.

Žádný čas není tak dlouhý, 
aby nám dal zapomenout…

Dne 1. listopadu 2019 jsme 
vzpomenuli 20. výročí úmrtí 
mého manžela a našeho 
tatínka, dědečka a pradědečka 
pana 

Pavla Zsemberiho. 

Kdo jste ho měli rádi, vzpomeňte s námi. 
Vzpomíná manželka a tři synové s rodinami.

Dne 2. listopadu 2019 vzpomeneme 
13. smutné výročí úmrtí naší drahé maminky, 
babičky a prababičky paní 

Bohumily Havlíkové. 

S láskou a úctou stále vzpomíná dcera s rodinou.

V životě jsou chvíle, 
se kterými se člověk nikdy nesmíří.

Dne 7. listopadu 2019 vzpo-
meneme 13. výročí úmrtí 
našeho tatínka, dědečka 
a pradědečka pana 

Jana Ivana Šaríka. 

Vzpomíná dcera Ivana s manželem 
a rodina Hrabálkova a Mačkova.

Už deset let je tomu, 
co navždy odešel jsi z domu. 

Vzpomínka na Tebe věčně živá 
v mém srdci neumírá.

Dne 25. listopadu 2019 uplyne 10 let od chví-
le, kdy mne navždy opustil můj manžel pan 

Oldřich Antoš. 

S úctou manželka Dáša.

V našich srdcích žiješ dál.

Dne 17. prosince 2019 uplynou 4 smutné 
roky od chvíle, kdy dotlouklo srdce mého 
manžela, našeho táty a dědečka pana 

Jiřího Kopečného. 

S láskou stále vzpomíná a za tichou vzpomínku děkuje manželka 
Jiřina, syn Jiří s Petrou, dcera Andrea a vnoučata Zina, Daneček 
a Tomášek.

Dne 19. listopadu 2019 vzpomeneme 
nedožité 100. narozeniny pana 

 Zdeňka Pokorného. 

Dne 12.února 2019 
uplynulo 21 let 
od jeho úmrtí. 

Stále vzpomínají manželka Zdena, 
Roman a Jaroslav.

Vážení čtenáři, 
pečlivě sledujte uzávěrku Zpravodaje, abyste nepro-
meškali vydání, ve kterém chcete uveřejnit Vaši vzpo-
mínku či blahopřání.
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Chropyně  TŮDLE NŮDLE ANEB ROŠŤAČÍME S DĚTMI 
05.11. Představení pro mateřské školy a rodiče s dětmi plné 

hádanek, zpívání a hraní. Uvádí Divadlo Scéna Kuřim. 
Vstupné 50 Kč.

 Kde: MKS Chropyně, 09:30

Chropyně  ZESRANDY A PŘITOM VESELE I VÁŽNĚ 
16.11. V rámci připomenutí 30. výročí sametové revoluce, 

jako díky za to, že už zase můžeme zpívat všechno, 
uvádíme koncert oblíbeného pěveckého sboru Ze-
Srandy. Více uvnitř Zpravodaje.

 Kde: MKS Chropyně, 16:00

Chropyně  VELKÁ ZEBRA 
20.11. Bláznivá komedie v podání Divadelního spolku 

Kroměříž. Vstupné 80 Kč. Předprodej vstupenek na 
SMM Chropyně.

 Kde: MKS Chropyně, 19:00

Chropyně  CESTA ZA BETLÉMSKÝM SVĚTLEM 
od 25.11. Výstava autorských betlémů Evy Milotové. Slavnostní 
do 18.12. vernisáž proběhne 25.11. v 16:00. Více uvnitř Zpra-
 vodaje.
 Kde: MKS Chropyně

Chropyně  ROZSVÍCENÍ VÁNOČNÍHO STROMU  
01.12. Tradiční rozsvěcení stromu spojené s vystoupeními 

obou ZUŠ, tvořivými dílničkami i výstavou ve víceú-
čelovém sále zámku. Více uvnitř Zpravodaje.

 Kde: areál zámeckého parku, 16:00

Chropyně  ČERTOVSKO-MIKULÁŠSKÝ CANDRBÁL 
06.12. Zábavné odpoledne pro celou rodinu plné her, 

soutěží, tance a skotačení s čertíky, andílky a snad 
nás navštíví i Mikuláš. Více uvnitř Zpravodaje.

 Kde: MKS Chropyně, 16:00

Chropyně  PETRA JANŮ A SKUPINA AMSTERDAM 
08.12. Výjimečný a exkluzivní vánoční koncertní pro-

gram sestavený z vánočních evergreenů a českých 
i světových vánočních koled. Vánoční repertoár 
v rockovém aranžmá doplní největší hity Petry Janů. 
Vstupné 390 Kč. Předprodej vstupenek na SMM 
Chropyně.

 Kde: MKS Chropyně, 19:00

Chropyně ČERT A KÁČA 
09.12. Veselá pohádka pro mateřské školy a rodiče s dětmi. 

Uvádí Divadelní agentura Praha. Vstupné 50 Kč.
 Kde: MKS Chropyně, 09:30

Chropyně JAKUB JAN RYBA - ČESKÁ MŠE VÁNOČNÍ 
17.12. Vánoční koncert. Účinkuje Ženský pěvecký sbor Ot-

rokovice, mužský pěvecký sbor Hlahol Mysločovice, 
chrámový sbor TIBI Zlín a Komorní sbor zlínských 
učitelů. Více uvnitř Zpravodaje.

 Kde: MKS Chropyně, 19:00

Chropyně PLES MĚSTA CHROPYNĚ 
18.01. K tanci a poslechu hraje skupina Classic a cimbálová 

muzika Dubina. Bližší informace budou uvedeny 
v příštím vydání Zpravodaje.

 Kde: MKS Chropyně, 20:00

Holešov HEXENŠUS 
13.11. Co všechno se může stát, když milence ve vaně 

znehybní pořádný „hexenšus“. Klasický manželský 
trojúhelník řádně opepřený anglickým konverzačním 
humorem. Vstupné 350 Kč.

 Kde: kino Svět Holešov, 19:00

Holešov LENKA DUSILOVÁ 
30.11. Ikona odvážného, novátorského popu, která však 

neztrácí většinové publikum, jež si za léta svého 
působení vybudovala. Vstupné 280 Kč v předprodeji, 
330 Kč na místě.

 Kde: kino Svět Holešov, 19:30

Hulín VŠECHNY FILOZOFY BYCH POSTAVIL KE ZDI 
13.11.  Je opravdu nutné v zájmu pokroku a prosperity potla-

čovat oduševnělost a upřednostňovat uvědomělost? 
To se dozvíte v divadelním představení Morkovských 
ochotníků. Vstupné 50 Kč.

 Kde: MKC Hulín, 19:00

Kroměříž RADOVANOVY RADOVÁNKY 
02.11. Pohádkové představení Divadla Věž Brno podle 

knihy Zdeňka Svěráka. Kouzelný příběh je orámo-
ván mnoha krásnými písničkami autorského dua 
Uhlíř a Svěrák a sám autor také namluvil roli do-
spělého Radovana jako vypravěče. Vstupné 80 Kč, 
děti 50 Kč.

 Kde: Dům kultury v Kroměříži, 15:00

Kroměříž MLÝNY 
11.11. Již kultovní komediální drama v podání legendárního 

pražského Divadla Sklep vzniklo na motivy „raného 
opusu“ Václava Havla a Karla Bryndy Život před 
sebou. Vstupné 350 a 290 Kč.

 Kde: Dům kultury v Kroměříži, 18:00 

Kroměříž ONE MAN SHOW – RUDY LINKA 
18.11. V rámci letošních oslav 30 let sametové revoluce 

vystoupí jazzový kytarista, skladatel a producent Rudy 
Linka se svým pořadem, jehož základním leitmotivem 
je právě znovunabytá svoboda. Vstupné 250 Kč, stu-
denti a senioři 190 Kč.

 Kde: Klub Starý pivovar, 18:00

Kroměříž JANEK LEDECKÝ S KAPELOU 
24.11. První ze série letošních Adventních koncertů. Zaz-

ní jak skladby z „vánoční“ desky Sliby se maj plnit 
o Vánocích, tak i Jankovy největší hity. Vstupné 
550 Kč. 

 Kde: Dům kultury v Kroměříži, 18:00

Kroměříž SPIRITUÁL KVINTET 
29.11. Poslední vánoční koncert v kariéře! Adventní koncert 

je tak pro mnohé poslední možností vidět tuto slavnou 
hudební formaci v akci. Vstupné 290 a 330 Kč.

 Kde: Dům kultury v Kroměříži, 18:00

Přerov JOŽKA ČERNÝ 
21.11. Předvánoční koncert s cimbálovou muzikou GRACIA 

pod vedením Petra Zugárka. Vstupné: 280, 250 
a 150 Kč.

 Kde: Městský dům Přerov, 19:30


